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HOF HERVAT OP 30 Mft_~RT 1988. 

SIPIWO HEZEKIEL MHLAMBI, v.o.e. (Deur tolk) 

VERDERE KRUISONDERVRAGING DEUR MNR. FICK : Mnr. Mhlambi, ons 

is besig met die begrafnis van Sonto Thobela. op 18 Mei 1985. 

Ja. 

U het vir die hof gese op n stadium na die graf gevul is 

was daar traanrook wat u geruik het. Waar was u toe u die 

traanrook geruik het? -- Ek het nie net die reuk bespeur nie. 

Hulle het direk na ons toe geskiet met die traangas. 

Waar was u toe daar geskiet is met die traanrook na (10) 

u toe? -- Ons was op pad vanaf die begraafplaas en in die 

rigting van die persone wat geskiet het geloop. Dit wil se 

die persone was in die teenoorgestelde rigting van ons. 

Was u nog by die graf? -- Ek het alreeds gese dat ek 

op pad was uit, dit wil se op pad terug na die huis toe. 

Was u nog in die begraafplaas? -- Nee, ek was al uit. 

Was u in die straat in die woongebied? Ja, net na 

ons die lokasie binnegekom het, want die begraafplaas is 

buite die lokasie. 

Die ons wat u van praat, is dit u en n groot groep (20) 

ander mense? -- Ja, daar was n hele klompie mense wat besig 

was om die begraafplaas te verlaat na die begrafnis. 

Is dit nie so dat ook in hierdie geval het die gerugte 

die rondte gedoen daar dat die polisie is verantwoordelik vir 

die dood van hierdie oorledene nie? -- Nee, ek het dit nie 

gehoor nie. Al wat ek gehoor het was dat die polisie daar 

by die toneel was besig om te help om die vuur te blus. 

Ek stel aan u dat terwyl hierdie begrafnis aan die gang 

was, was daar n ander groep wat weggebreek het van hierdie 

begrafnisgangers a£ en hulle het gaan klippe gooi en (30) 

petrolbo~~e/, .. 
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petrolbomme na die polisie en dit is hoekorn daar traanrook 

in die woongebied geskiet is? -- 3y die toneel waar ek was 

waar die skietvoorval plaasgevind het, het ek niernand 

gesien wat die polisie met klippe aangeval het of enigiets 

nie. Ek het net gesien dat daar na ons toe geskiet word 

terwyl ons daar norrnaal gestap het. 

Ken u vir Richard Mapileba? Dit is n adjudant-offisier 

in die polisie? -- Ja, ek ken horn. 

Weet u waar bly hy? -- ~ee, ek weet nie waar sy huis 

is nie. Ek ken horn net as n persoon. (10) 

Ek stel aan u sy huis was op daardie selfde geleentheid 

afgebrand deur daardie groep? -- Watter groep praat u van? 

Die groep wat by die begraafplaas was of watter groep? 

Die groep wat weggebreek het van die begrafnisgangers? 

Ek het nie die klornp gesien wat weggebreek het van die 

begrafnisgangers af nie. Ek het hulle nie gesien nie, want 

ek was op pad na die begraafplaas toe. 

Terwyl u teruggegaan het na die begrafnis, het u nie 

gesien plekke brand in Duduza nie, huise brand? -- Na die 

begrafnis, onmiddellik daarna is ek terug in die lokasie (20) 

in. Ek het nerens gesien dat daar plekke aan die brand was, 

selfs huise wat aan die brand was nie. Daar was net aan­

houdend geskiet met die traangas. Ek het na Thobela se 

huis toe gegaan waar ek my hande gewas het en toe weggegaan 

het huis toe. 

Ek het erens in my geheue dat u naby Thobela bly. Is 

dit reg? -- Ja, dit is reg. 

Is dit die huis wat u se wat drie huise van u a£ is 

aan die oorkant van die straat? -- Nee, ek het hier rnooi 

aan u gese dat die huis wat die naaste is aan my is die (30) 

een/ ... 
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een van die tienjarige seun. Thobela is nie so naby my nie. 

Daarna, die res van die dag van die 18de, het u gesien 

dat daar plekke brand van u huis af of uit u erf uit in 

Duduza orals? -- Ek het eers die volgende dag gesien dat 

die huise alreeds aan die brand was. Dit het ek die volgende 

dag gesien. 

HOF Wat beteken die antwoord? Beteken dit dat u gesien 

het dat dit die vorige dag al afgebrand het of dat dit al 

afgebrand was of dat dit nog aan die brand was? -- Ek het 

gesien dat die huise afgebrand was. Toe dit plaasgevind (10) 

het, het ek dit nie gesien nie. 

MNR. FICK : Die getuienis voor hierdie hof was dat daar 

veertien huise afgebrand het daardie dag van die 18de, na 

die begrafnis. Wil u vir die hof se u het nooit op enige 

stadium uit u huis uit gesien die plekke brand op die dag 

van die 18de nie? -- Van die huise wat gebrand het, of 

hulle nou veertien was of nie, dit sal ek nie kan se nie, 

want ek het nie rondgeloop om te gaan kyk wa~ aan die gang 

was nie, hoeveel huise aan die brand is nie. Selfs om na 

die begrafnis toe te gaan, is dit gevaarlik as daar so geskiet(20' 

word as mense die begrafnis bygewoon het. So, ek het dit as 

gevaar beskou. Ek het nie uitgegaan om te kyk nie. 

Ken u vir sersant Mokoalaba? -- Nee. 

Is dit nie so nie dat van die lBde af vir h paar dae 

was daar gedurig geweld in Duduza? -- Ja, daar was geweld 

gewees. 

Daar was h klomp voorvalle van klipgooiery na die polisie­

patrollie, na huise, na plekke wat aan die brand gesteek is? 

-- Ek erken dat daar wel h deurmekaarspul daar was. Daar 

was bakleiery aan die gang. Wat presies gebeur het in (30) 

daardie/ ... 
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daardie bakleiery, weet ek nie, want soos ek alreeds gese 

het, ek het nie my huis verlaat om na die strate toe te gaan 

dat ek kon sien.wat daar gebeur het nie. 

Wanneer na die 18de is u vir die eerste keer weer uit 

u huis uit? -- Indien ek van my huis af uitgegaan het, het 

ek uitgegaan om na die bure te gaan. Ek het nie ver gegaan 

nie. 

Is di t nie ook so nie da t daar 'n klomp padversperr ings 

was en slate gegrawe is van die 18de en die daaropvolgende 

dae in die strate vir die voertuie dat hulle nie kan ry (10) 

nie? -- Wat die paaie betref, het ek wel gesien dat die 

asblikke sowel as die vullis in die straat was. 

Wanneer het u dit die eerste keer gesien? -- Ek kan nie 

meer so goed onthou nie. Dit is dinge wat in Duduza plaas­

gevind het vir 'n tydjie. Ek sal dus nie kan onthou na hierdie 

jare wat verby is wanneer ek vir die eerste keer dit gesien 

het nie. 

Is dit nie ook so nie dat busse wat daar probeer ry het 

in die woongebied is ook aangeval met klippe en petrolbomme? 

Nee, ek het dit nie gesien nie. (20) 

Verder wil ek dit aan u stel dat op 20 Mei was daar 'n 

wegbly-aksie in Duduza. Die mense het nie gaan werk nie? 

Wat die wegbly-aksie betref het dit baiemaal plaasgevind 

in daardie tyd wat die polisie geskiet het. Dit het talle 

male gebeur dat daar wegbly-aksies was. Ek sal nie spesifieke 

datums kan onthou op watter datum dit gebeur het nie. 

Wie het hierdie wegbly-aksies gereel?-- Niemand het 

dit gereel nie. Wat gebeur het is die volgende. As daar 

geskiet word in die woonbuurt, dan het die busse ook nie 

die woonbuurt binnegekom nie. 

Ek/ ... 

( 3 0) 
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Ek stel aan u verder, is dit so dat die paaie wat van 

Nigel na Dunnottar toe gaan loop net buite Duduza verby? -­

Nee, dit is nie so nie. 

Hoe ver loop die Dunnottar/Nigel pad by Duduza verby? 

As ek nou Duduza verlaat aan die oostelike kant van Duduza, 

skat ek daardie pad orntrent vier en n half kilometer ver van 

Duduza af. 

Ken u die pad wat bekend staan as die Sonnetraal-pad? 

Waarheen gaan daardie pad? 

Dit is dieselfde pad. Dit is net n ander naarn vir (10) 

horn? -- Nee, maar ek was besig om nog op u vraag te antwoord 

oordie paaie waarvan u wou geweet het. Ek het net nog een 

getel van die paaie wat ek beskryf het. Daar is n ander pad 

wat n mens kan gebruik uit Duduza uit. Dit is aan die weste­

kant van Duduza. 

Hierdie pad wat daar uitgaan aan die westekant, is dit 

dit pad wat net buite Duduza verbygaan. Jy kan met horn Nigel 

toe gaan of Dunnottar toe? -- Ja, die naaste pad as jy daardie 

pad gebruik is die pad na Dunnottar toe. Nigel is rneer ver. 

Ek stel aan u met hierdie wegbly-aksie op 20 Mei het(20) 

n groep rnense gegaan, n groot groep en hulle het die vcertuie 

wat daar verby korn met klippe gegooi? -- As rnense daar by 

daardie pad die voertuie met klippe bestook het, het dit baie 

ver van my huis af plaasgevind. Ek kon dit dus nie gesien 

het nie. Ek getuig oor dinge wat daarna by my huis gebeur 

het wat ek kon sien. 

HOF ·· Is hierdie getuienis hoofgetuienis van die staatsge­

tuies? 

MNR. FICK 

bekorn het. 

Nee, maar dit is inligting wat ons na die tyd 

( 30) 

HOF / ... 
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HOF : Nee, maar gaaf. 

MNR. FICK : Ek wil dit net volledigheidshalwe aan u stel. 

In dieselfde voorval het hulle n Blankevrou vermoor, dood 

gegooi met klippe en haar aan die brand gesteek met hierdie 

selfde voorval. U weet niks daarvan nie? -- Ek het wel daarvan 

gehoor. 

HOF Praat julle nou van dieselfde pad? -- Ja, dit is die 

pad aan die westekant. Ek het daarvan gehoor. 

MNR. FICK : Nog net een aspek. Het u die raadslede geken 

in Duduza, enige van hulle? -- Ja, ek het van hulle geken. (10) 

Is dit so dat die raadslede het toe bedank in die tydperk 

Februarie tot Meimaand 1985? -- Wanneer, in watter tydperk 

die raadslede bedank het, weet ek nie. Ek het wel later 

verneem dat net n paar van hulle nog as raadslede daar dien. 

En is dit ook korrek so dat in hierdie voorvalle van 

18 Mei af 1985 was die raadslede se besighede en van hulle 

huise aangeval? -- Ek het dit nie gesien nie. Dus kan ek 

nie daaroor getuig nie. 

RE-EXAMINATION BY MR TIP No questions. 

HOF Kan u net vir my s~, u self, het u net op 18 Mei (20) 

van die werk af weggebly of het u vir n lang tyd weggebly 

van die werk af? -- Ek kan nie meer so goed onthou nie, want 

wat ek vir die hof kan s~ is dat partykeer met die wegbly­

aksie het ek werk toe gegaan vir die gedeelte van die dag. 

Dan het ek weer teruggekom huis toe om te kom sien of my 

gesin nog reg is. 

Ja-nee, ek wil eintlik net weet by die begrafnis. Daar 

was die begrafnis van Thobela. Het u toe die volgende dag 

gaan werk of het dit n tyd geduur voor u weer gaan werk het 

en indien wel, hoe lank? -- Die volgende dag is ek werk toe. (30) 

RE-EXAMINATION/ ... 
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RE-EXAMINATION BY MR TIP : Do you recall what day of the 

week it was that the Thobela funeral took place? 

remember quite exactly what day of the week it was. 

I do not 

NO FURTHER QUESTIONS. 

MR YACOOB : The next witness is from Seeisoville, Kroonstad. 

He is Samwell Dipholo Leholo. He will speak in Sotho. 

SAMWELL DIPHOLO LEHOLO, d.s.s. (Through interpreter) 

EXAMINATION BY MR YACOOB 

live? -- Kroonstad. 

Mr Leholo, where do you presently 

At Seeisoville? -- Phomolong. ( 10) 

For how long have you been living there? -- Fifteen to 

twenty years. 

Do you recall that about three years ago there were 

troubles at the schools at Maokeng? -- Yes, I recall that. 

COURT : What is your present age? -- Thirty-three years. 

And your occupation? -- I am unemployed. 

When were you last employed? -- I last was in employment 

in 1977. 

What was your employment then? -- I was a general 

labourer. (20) 

Are you able bodied? -- No, I am not quite well. 

What is wrong? -- I am experiencing some problems with 

my stomch. I have got stomach ailments. 

MR YACOOB : Do you remember the date on which these troubles 

started at all? -- Yes, I do. 

When was it? -- 11 February 1985. 

Did you expect any trouble before it in fact began? 

No, not at all. 

Can you recall where you were on the morning of the day 

on which these troubles began at ~he schools? -- Yes, I (30) 

~.:'In/ __ _ 
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can. 

Where were you? -- I was at a friend's place namely 

Motseu. 

Where is the house of this friend? -- He lives in the 

immediate vicinity of Kananelo School. 

Where exactly in relation to the entrance of the Kananelo 

School is this house? -- This house is facing the main gate 

leading into Kananelo School. 

While you were in this house, did anything attract your 

atention? -- I heard some songs outside. (10) 

Could you make out whether there was one person or many 

singing these songs? I heard it being sung by many people. 

What did you do when you heard this? -- I for some time 

remained seated in the house without having to go out to see 

what was happening. 

And thereafter? -- From the singing I could hear that 

these people singing are coming nearer to the house where I 

was. 

And then? -- As a result of which I went out to see. 

I saw school children, they were many. (20) 

Where these school children stationary or not? -- Yes. 

COURT : Mr Yacoob, I have heard evidence about this prcces-

sion now from a number of witnesses. If a witness is to give 

evidence on what we have already heard and what is common 

cause, I do not want to hear him. 

this evidence? If so, lead it. 

Is there anything new in 

It not, leave it. 

MR YACOOB : The only reason why this evidence is led is a 

dispute about where the police broke up the crowd. 

COURT : Well, then lead that evidence. 

MR YACOOB : You saw these children approaching. Is that (30) 

right/ ... 
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21 743 ~EHOLO 

MNR. JACOBS Hy het nou net ges~ "they were stationary". 

Dit is wat hy heel laaste ges~ het net voor die hof hom in 

die rede geval het. 

HOF Ja, maar dan het ek dit nie gehoor nie. -- The ques-

tion was whether they were stationary at the time. 

And the answer was? -- Yes. I said yes, but then there 

was some interruption. 

MR YACOOB : Where were they? -- In front of the gate. 

Could you tell the court briefly then what you saw (10) 

after that? -- I noticed three or four of those children 

going into the yard of Kananelo School. Thereafter I 

noticed that the children from Kananelo School leaving 

classrooms. They met there and it appeared to me as if they 

were talking. After some time which appeared to me as if 

they were discussing something, I could see that there 

was some agreement because of the fact that Kananelo children 

then came to join this group which was outside the gate. 

They all then started moving. About fifteen metres away 

from where I was, that is after they had started moving, (20) 

I noticed the police vehicle which approached from my right 

and this vehicle stopped. 

What did you see next? -- I did not see exactly what happene 

but I could see the police vehicle stopping. The next thing 

I heard some shots being fired from a gun. 

Carry on? -- As a result of which we all ran away. 

That is including these children. They also dispersed. 

From there I went home. 

Did you later on go to a funeral? -- Yes, I did go to 

a funeral. I will tell you. Later that evening I heard (30) 

of/ ... 
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of a person that was shot in the incident. 

What was his name? -- It was said the person's name is 

Joseph Matches. 

Did you go to the house of the deceased? -- The morning 

I went to the deceased's house. 

At more or less what time did you arrive there? -- I 

think at bout 09h00 or just after 09h00. 

What was happening when you got there? -- I found two 

ministers of religion who were praying and preaching. 

And thereafter? -- I then thereafter saw somebody who(lO) 

was wearing a UDF T-shirt and this person had a document 

in his hand. 

What was he doing with this document? -- T_his person 

showed this document to us saying he got it from the police 

in which document it was being said what is to be done 

during the funeral of the deceased. He told us that we have 

been given two hours to complete the service and the burial 

of the deceased and he told us that the coffin was to be 

transported in a hearse. I cannot quite remember what was 

the third thing that he mentioned. (20) 

Do you know this person? -- Yes, I know this person. 

Do you see him in court here? -- Yes, I do. 

Could you please point him out? -- That one there. 

COURT : Accused no. 20. 

MR YACOOB : What happened after Mr Lekota, accused no. 20, 

had read out and explained the restrictions? -- We waited 

for the hearse. It did not come. We ended up taking the 

coffin, putting it on a van and the procession then left. 

Were you at the back or in front of the procession? 

I was at the back. I was at the beginning at the back, but(30) 

I/ .... 
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I at some stage moved forward. I could change my position 

by moving further into the procession. 

At the grave-yard itself, were there priests who 

officiated? -- Yes, there were. 

Who was the master of ceremonies? Do you remember? 

Yes, the MC was a bushman, called Mr Dennis Bloem. 

Who spoke at this funeral? Do you remember? -- That 

man there, the one I have just pointed out, is the man who 

spoke. 

COURT : Accused no. 20. (10) 

MR YACOOB : Can you remember what Mr Lekota, accused no. 20 

said? -- Yes, I can remember what he said. 

Please carry on, tell the court? -- He said some words 

of condolences to the people of the deceased and sympathised 

with them. In addition to that he said he was happy to have 

the opportunity of attending that funeral although he feels 

bad about this that the deceased was killed. He further 

said that he carne to hear about the fight which was in 

Kroonstad and further said all that that is happening, he 

does not approve of. The best thing to do for people is (20) 

to sit down and discuss. That is what I remember him saying. 

In closing off his address he said we are already about 

to run out of time, we therefore have to work fast and 

complete the work which was to be done. After him Dennis 

Bloem took over who also just said well, as it was said by 

the previous speaker meaning this gentleman, accused no. 20, 

I also see it that way that we are now about to run out of 

time. We therefore have to speed up things. We then started 

leaving. 

Did you wait until the grave was filled before you (30) 

started/ ... 
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started leaving? No, I with the others started moving 

away while they were still busy filling the grave. 

Why was that? -- As a result of what was said there 

that we are about to run out of time, I decided to leave. 

Were you one of the first to leave or what? -- I am one 

of the people who left first yes. 

Can you please tell the court what happened when you 

left the cemetery? -- When I went out of the gate leading 

into the grave-yard I noticed that the police were driving 

into the grave-yard in their big vehicles called hippo's. (10) 

They then started shooting again. We then ran away with 

everyone going wherever. 

Where were you when they then started shooting as you 

say? -- I was already out of the grave-yard premises more 

to the direction leading to my right, when they got into the 

grave-yard and started shooting. 

Were you affected by the shooting? -- Yes, in the sense 

of inhaling whatever they threw there, affected my nostrils. 

Was there any formal procession going along away from 

the grave-yard at the stage when they started shooting? --(20) 

No, some people were busy getting into vehicles and climbing 

in there and some were just walking. 

When you say they were shooting, do you know what was 

shot? -- Yes, I heard later that it was teargas. 

And who was doing the schooting? Can you tell? 

do not know the name of the person. All I can say is it 

was one of the police who shot. 

Did the police give any warning at that stage that you 

heard that the people should disperse? -- No, that I did not 

hear. (30) 

Where/ ... 
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Where did you run away to? -- I went horne. 

KRUISONDERVRAGING DEUR MNR. JACOBS As ek u getuienis reg 

verstaan, toe u uitgegaan het was die enigste kinders wat u 

daar gesien het die groep wat by die hek in die pad gestaan 

het? -- Ja, by die hek buite die skoal. 

So, van Kananelo Skoal self was daar geen kinders op 

daardie stadium daar rand gewees nie? -- Nee, hulle was al 

buite die klaskarners gewees. Van hulle was daar onder die 

borne gewees. 

Ek het verstaan- ek wil dit aan jou stel jou getuienis(lO) 

was gewees die groep was daar, drie of vier van daardie groep 

het die groep verlaat en is in die skoolperseel in en na die 

klaskarners toe en daarna het die kinders uitgekorn. Is dit 

dan verkeerd? -- Nee, nee, hulle is nie na die klaskarners 

toe nie. Die drie of vier is net in die perseel van Kananelo 

in en toe hulle op die perseel was, het die kinders van 

Kananelo hulle toe korn ontrnoet hier op die perseel. 

~aat ek dit dan net duidelik kry. Die kinders wat jy 

dan gesien het van Kananelo Skoal was reeds buitekant die 

klaskarners toe u uitgegaan het en buitekant gekorn het? -- (20) 

Toe ek daar buite korn, sien ek dat hierdie kinders nou die 

perseel van Kananelo binnegaan en toe hulle daar op die perseel 

was, het Kananelo se kinders toe alrnal hierdie persone korn 

ontrnoet en van die kinders van Kananelo het van die klaskarners 

af gekorn. 

Die kinders van Kananelo toe jy hulle die eerste keer 

gesien het, was hulle in n groat groep gewees op die perseel? 

Die drie of vier is ontrnoet deur orntrent ses van Kananelo 

se kinders waar ek se hulle sarnesprekings gevoer het. Die 

res van die kinders van Kananelo was orals op die perseel (30) 

daar/ ... 
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daar. 

Het hulle orals op die speelgrond versprei? -- Nee, ek 

sal nie se dat hulle besig was om te speel nie, want toe die 

kinders van Bodibeng daar buite kom en staan, het die kinders 

van Kananelo toe uitgekom. Dit wil se uit die klaskamers uit. 

Jy sien, dit is wat ek netnou vir u gevra het. Nou vertel 

u weer n ander storie. Was daar kinders toe u uitgekom het 

wat oor die speelgrond versprei gestaan het? Nie speel nie, 

versprei gewees het? -- Ja. 

Dan se u u het nog kinders gesien wat uit die klas- (10) 

kamers uitkom? -- Nee, u het my nie verstaan nie. Ek het 

gese toe die kinders van Bodibeng daar kom by Kananelo was 

daar nog nie kinders buite op die perseel van Kananelo nie, 

maar onmiddellik nadat hulle daar gekom het, het die kinders 

van Kananelo die klaskamers verlaat. Dit is eers op daardie 

stadium dat hulle orals op die perseel was van Kananelo. 

En is dit terwyl die samesprekings plaasgevind het dat 

hulle die klaskamers verlaat het en oor die perseel versprei 

het? Ja. 

En nadat die samesprekings klaar gevoer was tussen (20) 

die groepe wat u nou gesien het en wat u gedink het is same­

sprekings, was die ander kinders toe bymekaar geroep van 

Kananelo Skoal? -- Na die samesprekings van hierdie klomp 

waarvan ek gepraat het, het ek opgemerk dat die kinders van 

Kananelo by hierdie ander kinders kom aansluit. Ek neem 

aan dat hulle maar saamgestem het of ooreengekom het met die 

a.ansluiting. 

Ek kan nie jou logika verstaan nie. Ons het dat ses 

mense spreek saam met die kinders wat uit die groep gekom 

het en by die perseel ingegaan het, n~? -- Ja. ( 30) 
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En terwyl hulle samesprekings voer was die kinders 

wat uit die klaskamers gekom het versprei oor die hele speel­

grond. Hulle was nie in h groep gewees nie. Dit was u getuie­

nis? -- Hulle was naby die klomp gewees, dit is die ses en 

die drie of vier van die ander mense. Dit was vir my duidelik 

gewees dat hulle daar gestaan en wat het om te hoor wat hierdie 

mense later gaan se. 

As u getuienis nou is dat hulle daar naby was, was hulle 

dan in h groep gewees? -- Ek kan so se, ja, dat hulle in h 

groep was. Ek sal u se hulle was baie en h groep mense (10) 

wat baie is, sal natuurlik ver trek en versprei omtrent tot 

by die borne waarvan ek praat. 

So, hulle het in h groep gestaan en wag? -- Ja, gewag 

om te hoor wat word daar bespreek en wat is die besluit van 

daardie mense wat besig is om te praat. 

Is dit nie so nie dat hulle was dan versprei oor die 

hele speelgronde daar nie? -- Wat ek kan se is dat die area 

waar hulle gestaan het as h klomp, het hulle daar plek vol 

gestaan, want hulle was baie. Nie dat hulle versprei was 

orals in die perseel van die skool nie. (20) 

Ken u vir die persoon met die naam van Mamokhele Miriam 

Sebetoane? -- Nee, ek ken nie daardie persoon nie. 

U sien, dit is h getuie wat hier kom getuig het vir die 

verdediging en sy het getuig dat sy was h deel van daardie 

groep gewees wat gekom het van Bodibeng Skool af na hierdie 

skool toe. Sy vertel vir ons daar het niemand uit hierdie 

groep uit die groep verlaat en in die skoolperseel ingegaan 

en met die mense in die skoolperseel gepraat nie. 

jy daarvan? -- Ek sal se sy lieg. 

Wat se 

En ons het verder dat sy se die leiers uit hulle groep(30) 

het/ ... 
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het geskreeu net vir daardie kinders van Kananelo Skoal? -­

Nee, ek sal se dit is n pure leuen, want terwyl die klomp 

daar bymekaar gestaan het wat die gesprek gevoer het, dit 

is die kinders, het hulle gehoor dat hulle praat van SRC en 

hulle wil nie die prefekte he nie, maar hulle praat van die 

SRC's. 

Wie het dit gese? -- Ek sal nie kan se wie van daardie 

klomp daardie woorde gebesig het nie, maar dit was gese 

binne my hoorafstand. Byvoorbeeld as hulle nou hier gestaan 

en praat het by hierdie getuiebank waar ek nou staan, (10} 

was die distansie tussen myself en hulle vanaf hierdie getuie­

bank tot by daardie muur. 

HOF Tien meter. -- As ek luister kon ek duidelik hoar 

wat hulle se sander om die persoon te kan identifiseer wie 

van die mense dit gese het. 

Praat u nou van die mense wat met mekaar gestaan en 

praat het daar, die groepie? Ja, by die hek. 

MNRJACOBS Dit is die drie of vier wat gegaan het em met 

Kananelo Skoal se leiers te praat? -- Ja, dit is daardie 

klomp. (20) 

As jy so naby was en so goed gehoor het dan kan jy seker 

vir die hof se wat het hulle nog gese? -- Wat ek daar gehoor 

het wat hulle van gepraat het was hulle wil nie die prefekte 

he nie( hulle wil wegdoen daarmee, hulle sal verkies dat 

daar SRC's begin moet word. Dit is wat eintlik onder mekaar 

daar bespreek het wat ek kon hoor. 

Wat het hulle nog gepraat, wat kom maak hulle by hierdie 

skoal? Wat wil hulle he? Wat gaan aan? -- Hulle het daar 

met mekaar kom praat. Hulle het met die kinders van Kananelo 

kom praat dat Kananelo se kinders hulle ook moet ondersteun(30) 

in/ ... 
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in die eis van hulle. 

Wat het hulle gese hoe moet Kananelo se kinders hulle 

ondersteun? Het jy gehoor? -- Ja, ek het gehoor dat hulle 

hulle moet ondersteun in die sin dat hulle met mekaar moet 

praat en saam met die skoolkomitee gaan praat oor hierdie 

aangeleentheid. 

Met watter skoolkomitee moes hulle gaan praat? -- Van 

Bodibeng. 

En wanneer moes hulle dit gaan doen? -- Volgens wat 

ek daar gesien het en wat ek gehoor het, het hulle oreen-(10) 

gekom dat hulle onmiddellik daarvandaan sou gegaan het na 

die skoolkomitee toe. 

Die skoolkomitee van Bodibeng, waar sou hulle hom gaan 

ontmoet het? -- Hulle was op pad na Bodibeng toe. 

Waar sou hulle hom ontmoet het, die skoolkomitee? -- Te 

Bodibeng. 

Is dit daar gese of die skoolkomitee - of hulle n 

bestelling gehad met die skoolkomitee of hulle die skool­

komitee sou ontmoet in Bodibeng? -- Ja, want hulle het saam 

met mekaar gestem en toe saam daar weggestap. (20) 

Het hulle gese dat hulle het gere~l en dat die skool­

komitee wat uit verskillende mense bestaan, wat op verskillende 

plekke woon, gere~l het dat hulle sou almal dan byeen kom 

en by Bodibeng ontmoet? -- Al wat ek vir die hof hier kan se 

is dat hulle net met mekaar gepraat het en gese het dat kom 

laat ons gaan na Bodibeng toe, waar ons met die komitee gaan 

praat. Hulle het nie verder gepraat van of die komitee nou 

daar sal wees of wat die posisie gaan wees nie, maar hulle 

het net ooreengestem en hulle is toe daar weg met die oog 

daarop om die komitee te gaan sien. (30) 

Dit/ ... 
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Dit is h heelternal nuwe storie wat ens nou vandag hoar. 

Selfs nie eers die rnense van Bodibeng Skoal het dit vir ens 

vertel in hierdie hof dat hulle sou gaan om n skoolkornitee 

te ontrnoet nie. -- Ek kan niks daaromtrent se dat geeneen 

van hulle dit genoern het in die hof nie. Dit is wat ek 

gehoor het dat hulle so ooreengekorn het. 

Ek stel dit aan jou dit is n leuen hierdie storie dat 

hulle h skoolkornitee na n optog sou kern ontrnoet het? -- Nee, 

ek het nie gese dat hulle n optog gernaak het eers nie. Ek 

het gese ek het gesien dat hulle met mekaar praat en toe (10) 

daarna het hulle by die ander aangesluit en weggeloop. 

HOF VERDAAG. HOF HERVAT. 

SAMWELL DIPHOLO LEHOLO, neg onder eed 

VERDERE KRUISONDERVRAGING DEUR MNR. JACOBS Toe hierdie 

kinders nou of die groep van Bodibeng gepraat het met die 

ander en gevra het hulle rnoet saarngaan om die skoolkornitee 

te gaan sien, wat was die antwoord van die kinders van Kana­

nelo? -- Hulle het saarngestern. 

Wat het hulle gese? Kan jy neg onthou? Dit is reg, 

ens sal saarngaan of wat het hulle gese? Wat het jy gehoor?(20) 

Ek het net gehoor dat hulle se "Laat ens gaan." 

Het hulle dit toe oorgedra aan die groep leerlinge wat 

daar eenkant in n bondel gestaan het? -- Ja en toe is hulle 

weg. 

Jy het dit ook gehoor? -- Wat ek gehoor het is toe die 

eerste klornp , dit is die drie of vier en die ander ses, waar 

hulle saarn met mekaar gestern het dat hulle nou gaan saarn loop. 

Toe die ander gese was om saarn te kern, wat presies aan hulle 

gese was, het ek nie gehoor nie. Ek het net gesien die 

ander klomp kinders sluit by hierdie aan. (30) 

Die/ ... 
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Die polisie, toe hulle nou op die toneel verskyn het, 

van watter kant af het hulle gekom? Van waar af? -- Soos 

ek daar gestaan het en kyk het in die rigting van die skoal 

her die polisie van my regterkant af gekom. 

HOF Laat ek net dit duidelik kry. Het die kinders van 

die linkerkant af gekom? -- Ja, die kinders het van die 

linkerkant af gekom. 

En die polisie van die regterkant af? -- Ja. 

ASSESSOR (MNR. KRUGEL) Het u voor die vriend se huis gestaan 

toe u hierdie dinge nou sien of waar was u? -- Ons het op (10) 

die perseel van die vriend van my se huis gestaan. 

Het julle nooit daarvandaan weggegaan nie? -- Ek lS 

eers daar weg na die skietery begin het. 

MNR. JACOBS : En as ek dit reg verstaan het, het jy net 

een polisievoertuig gesien wat daar opgedaag het? As ek 

reg is, was dit twee of drie polisievoertuie, want dit was 

die groat een en dan was daar kleintjies ook. 

Jy sien, in jou getuienis-in-hoof het jy net gepraat 

van een voertuig wat daar opgedaag het? 

MR YACOOB : What he said was that whilst he was standing(20) 

there he saw at some stage a police vehicle coming. It is 

true that he did not mention others, but the impression was 

not that there was only one throughout as I recall the 

evidence. 

MNR. JACOBS My nota is duidelik, ek het dit spesifiek 

aangeteken, dat hy se "fifteen metres from me, see a police 

vehicle approaching from the right. The vehicle stopped." 

COURT : Yes, Mr Yacoob, I also have a note only relating 

to one vehicle. The question is allowed. 

MNR. JACOBS : Jy het nie in jou getuienis-in-hoof vir (30) 

die/ ... 
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die hof vertel van hierdie ander polisievoertuie nie? Ja, 

omdat ek nie gevra was hoeveel van hulle, dit wil se die 

polisievoertuie daar was nie. 

Maar jy het self vertel wat daar gebeur het. Hoekom 

het jy nie self vir die hof vertel hoeveel was daar nie? 

Dit gebeur met alle mense dat as n mens n vraag antwoord 

dat hy nie volledig antwoord soos die ander een dit verwag 

het nie. 

Kern ens kry n bietjie duidelikheid oar hierdie polisie­

voertuie. Het hulle dwars oar die pad gaan trek om hierdie(lO) 

opmars te stuit? -- Nee, die polisievoertuie het nie dwars 

oar die pad gestaan nie. Hulle was omtrent vyftien meter 

ver vanwaar ek was by n hoek. Daar was oak baie mense naby 

die polisievoertuie gewees, wat dan veroorsaak het dat ek 

nie alles kon sien wat daar gebeur het nie. 

As ek jou getuienis reg verstaan het het hierdie optog, 

noem dit n optog, nadat die groepe gemeng het, weer in 

beweging gekom en aangeloop na jou regterkant toe? -- Nee, 

nie na my regterkant toe nie. Kyk, waar ek was, staan ek 

en kyk na die hoofhek van die skoal en daardie kinders kom (20) 

uit daardie hek uit en sluit by hierdie aan wat by die hek 

staan. Daarvandaan stap hulle na my linkerkant se rigting toe. 

Het hulle omgedraai daar? Ja, omgedraai en teruggestap 

vanwaar hulle gekom het. 

So, die polisie het tot stilstand gekom agter hierdie 

groep en hierdie groep het dan weggeloop van die polisie a£? 

Ja. 

Hoe ver het hulle al weggeloop daar van die skoal af, 

Kananelo Skool af nadat hulle begin loop het terug? -- Ek 

skat dat die voorpunt van die optog was omtrent vyftien (30) 

meter/ ... 
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meter vanaf die hek. Die agterste gedeelte van die optog 

was omtrent vyf tot drie meter. 

Vanaf die hek? -- Ja. 

So, dit is n optog wat lank - die lengte van die optog 

was twaalf meter lank? 

MR YACOOB : It depends on which side the three meters were. 

COURT : The objection is overruled. Antwoord die vraag? -­

Nee, die lengte was omtrent as ek dink, vanwaar ek nou staan 

na die straat toe hier buite agter my. 

MNR. JACOBS : Ek skat omtrent 80 meter. (10) 

HOF 80 Meter. -- Ja, ek skat dit so. 

Ons skat dit n bietjie minder. Nader aan 60 meter. 

MNR. JACOBS : Ek het eintlik konserwatief geskat dat ek hom 

nie daardeur benadeel nie .. 

HOF Dit word bepaal op 6 meter. 

MNR. JACOBS : Ek kan dan nie verstaan nie en ek dink u is 

besig hier om vir die hof baie groat leuens te vertel. As 

die polisie tot stilstand gekom het, hierdie optog is besig 

om weg te beweeg van die polisie af, watter baie mense was 

voor jou dat jy nie kon sien wat die polisie gedoen het nie?(20) 

-- Toe die kinders daar gekom het en gestop het by die hek 

van Kananelo, die inwoners in die onmiddellike omgewing van 

die skoal is almal uit die huise uit om te gaan kyk wat daar 

gebeur. Dit was as gevolg van die klomp mense wat ek van 

praat wat gaan staan en kyk het wat daar gebeur het, dat ek 

nie alles kon sien nie. 

So, het die polisie dan oar hierdie mense oar jou geskiet 

na die kinders met die traanrook? -- Die mense waarvan ek 

praat wat daar was, was nie in die middel van die pad gewees 

nie. Oak nie in die pad van die polisiepatrolliewa nie. (30) 

Hulle/ ... 
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Hulle was aan die kante van die straat langs die omheinings­

drade. 

En die polisie in die straat? -- Die polisie was op die 

hoek gewees. 

In die straat? -- Ja, op die hoek van n straat. 

So, hulle moes dan ten minste voor jou verby geskiet het 

agter die kinders aan? -- Ja, soos ek daar gestaan het. 

U sien, ek wil dit aan u stel u vertel n leuen vir die 

hof want ons het getuienis hier gehad van die verdediging 

wat kom se het, mense wat in daardie optog was, die laaste(lO) 

getuie wat hier was, ek kan ongelukkig nie sy naam onthou 

nie, wat getuig het, het gese daar was toe daardie groepe 

bymekaar gekom het besluit om verder te gaan met n opmars 

in die woongebied? -- Nee, ek weet nie daarvan nie. 

En ek wil dit ook verder aan u stel dat hierdie storie 

wat u vertel van die polisie wat daar geskiet het en die 

marrier hoe hulle geskiet het, is n blatante leuen, want daar 

was nie by Kananelo skoal deur die polisie geskiet op enigiemand 

nie? -- Ek vertel die waarheid, die hele waarheid. Dit is 

eintlik wat veroorsaak het dat ek moet vlug. 

omdat daar geskiet was. 

Dit is (20) 

En ek wil dit ook aan u stel dit lyk vir my wat gebeur 

het u het by hierdie optog aangesluit en saam met hulle 

geloop? -- Nee, ek meng nie met sulke goed in nie. 

n man wat net aan die kerk verbonde is. 

Ek is 

Want ons het getuienis dat daar het by hierdie optog 

soos hy beweeg het, aan die kant van die verdediging oak, 

het daar merrse by hierdie optog aangesluit ook? -- Ja, as u 

dit aan my stel, ek het gesien dat daar wel mense of kinders 

was sander uniforms wat ook deel gehad het aan hierdie (30) 
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optog en van hulle was ver ouer as kinders wat nog op skoal 

moes gewees het op daardie stadium. 

En het hulle ook T-hemde gedra, die mense wat deel gevorm 

het van hierdie optog en wat nie skoolkinders was nie? --

Nee, as dit T-hemde is, is dit een ding wat ek nie gesien 

het nie. 

En ek wil dit aan u stel dat die optog het daar van 

Kananelo skoal af aanbeweeg na n volgende skool toe? -- Di~ 

sal ek nie weet nie, want daarvandaan het ek huis toe gehard-

loop. (10) 

En by die volgende skool het nog kinders aangesluit en 

toe is hulle na die onderwyskollege toe, daar in Seeisoville? 

Nee, daarvan weet ek nie. 

En daar in Seeisoville is daar n aanval geloods op die 

karre wat daar geparkeer was en die polisie moes help om 

die onderwysers uit te kry en veilig weg te kry daar? 

daarvan weet ek nie. 

Nee, 

En wat meer is, dat daar het die skietery begin en daar 

is onder andere donshael en rubberpatrone en gas gebruik 

om die skare uiteen te jaag? -- Nee, daarvan weet ek nie. (20) 

Daarna stel ek dit aan u het die onluste handuit geruk 

en orals in daardie woongebied is besighede aangeval en aan 

die brand gesteek? -- Ek het eers die volgende dag gesien 

dat daar skade aangerig is aan die plekke. 

Toe jy nou huis toe gehardloop he~ soos jy dit se, het 

jy toe onder die bed gaan wegkruip? -- Ek was so geskrik 

gewees dat ek die kinders in die huis geroep het en die huis 

toegemaak het van binne. 

HOF : Se vir my, u staan nou in die tuin voor die huis van 

u vriend, die polisie skiet traanrook. Waarom hardloop u (30) 
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nie net in daardie huis in nie, dan is u mos ontslae van hulle? 

-- Dit was skok gewees en tweedens, dat ek geweet het my 

enigste veilige plek is by my huis. Ek het toe besluit om 

huis toe te hardloop. 

MNR. JACOBS Is dit nie so nie dat hierdie moeilikheid oor 

die studenterade het nie daardie dag begin nie, maar dit het 

al vir n geruime tyd daar aangegaan dat daar geagiteer was 

en georganiseer was vir studenterade? -- Ek weet niks van 

die studenterade nie, want ek was lanklaas by die skool 

gewees toe ek die skool verlaat het. (10) 

En daar was ook geagiteer gewees in daardie tyd teen 

stadsraadslede en stadsrade? -- Nee, ek weet nie daarvan nie. 

En dit het alreeds in 1983 al begin voor die verkiesing, 

was daar al geagiteer dat mense moet nie stern vir die stads­

rade en die stadsraadslede nie? -- Nee, ek weet nie daarvan 

nie. 

Is dit nie so nie dat Bloem het daar parnflette opgesit -

nie parnflette nie, plakkate opgesit om nie te stern in raads­

verkiesings nie? -- Nee, ek het dit nog nie gesien nie. 

UDF plakkate? -- Nee, ek weet nie daarvan nie. (20) 

Is dit nie so nie dat rnnr. Bloem daar in die woongebied 

georganiseer het vir UDF nie? --Dit kan wees, maar ek se ek 

het horn met n T-hemp gesien. Ek weet nie of hy vir die UDF 

gewerk het of wat die posisie is nie. Ek kan nie se nie. 

Is dit nie so nie dat daar in sy kafee, die Dixie Kafee 

was baie plakkate opgeplak van die UDF nie? -- Dennis woon 

in Brentpark, ek woon in Phornolong. So, ek gaan nie na sy 

plek toe nie. 

nie. 

Dit is nie dat ek daardie plek baie besoek 

Ek se nie jy besoek horn baie nie, maar jy was tog al (30) 
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daar? -- Nee, Brentpark is nie n plek waar ek kuier nie. 

Dit is bedoel vir kleurlinge. 

As n mens wat niks te doen het nie vir baie jare al, 

het jy mos baie tyd wat jy kan rondloop daar in die woongebiede? 

--Nee, wat ek vir u kan se is, dat die siekte wat ek aan ly 

laat my nie toe om ver te gaan nie. Ek kan wel hier naby 

my huis rond wees, maar nie ver nie. 

Die dag waar jy was toe hierdie voorval by Kananelo 

skool plaasgevind het wat jy beskryf, is dit naby jou huis? 

Dit is omtrent vier strate. 

En is dit ook baie naby die besigheidsentrums? 

my ouers se huis is naby die besigheidsplek. 

Die huis waar jy bly? -- Ja. 

(1 0) 

Ja, 

En dit is ook naby die onderwyskollege? -- Nee, dit is n 

entjie ver. 

En is dit ln Pholomong waar jou huis en die besigheid­

sentrum is? -- Ja. 

Dan het jy seker die skietery gehoor en die dinge wat 

aangaan daar by die besigheidsentrum? -- Ek het gehoor, ja, 

maar ek was so geskrik gewees dat ek nie kon uitgaan nie. (20) 

Daar was polisie wat daardie plek patrolleer het op verskil­

lende tye. 

Het jy op enige stadium daardie dag uit jou huis gegaan 

nadat jy jou huis gesluit het? -- Ja, omtrent na llhOO of 

llh30 is ek uit. Dit was op daardie stadium wat ek rook 

gesien het. 

Waarheen het jy toe gegaan? -- Ek is net uit die huis 

uit om te sien wat gebeur daar buite. 

Het jy toe gesien dat daar in die paaie is padversper­

rings? -- Ja, dit het ek laat in die middag gesien, om en (30) 

by I . .. 
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Is jy toe weer uit die huis uit? -- Ja. 

Het jy die oggend nie padversperrings gesien nie? --

Nee, nie in die oggend nie. 

Die rook wat jy gesien het die oggend, was dit van 

geboue wat gebrand het by die besigheidsentrurn? -- Nee, dit 

was nie die oggend nie. Dit was om en by 11h30 gewees, soos 

ek gese het. 

Dit is wat ek van praat. Dit is mos nog die oggend? --

Ja. (10) 

Was dit by die besigheidsentrurn? -- Bedoel u die rook? 

Ja? -- Ja. 

Was daar groepe mense wat nog in die strate beweeg het 

op daardie stadium? -- Ja, daar was n hardlopery gewees. 

Daar was mense gewees wat gejaag word. 

En groepe rnense wat vryheidsliedere ook gesing het? -­

Nee, dit het ek nie gehoor nie. 

Die begrafnis waar u was, die kis wat op die bakkie 

geplaas was, was hy net daar neergesit en toe het die bakkie 

gery met horn en toe is hy so vervoer? -- Die kis was op (20) 

die bakkie gesit en daar was mense gewees wat op die bakkie 

gery het wat die kis moes vashou. 

Hoe bedoel u moes vashou? -- Dat die kis nie heen en 

weer daar bo beweeg en gly op die bakwerk van die bakkie nie. 

Het hierd~e mense wat daardie kis vasgehou het - hoeveel 

was hulle? -- Vyf of ses. 

En het hulle aan die kante van die kis gesit en hom so 

vasgedruk op die bak? -- Ja. 

Hulle het nooit daardie kis opgetel en op hulle skouers 

gedra nie? -- Nee, ek het wel gesien dat hulle op n stadium(30) 
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die kis opgetel het, maar dat hulle dit opgetel het en op die 

skouers gedra het en daarmee loop het ek nie gesien nie. 

Nee, die kis op die bakkie, dat hulle dit dra op die 

skouers en ook hoer as hulle skouers? -- Nee. 

Toe hulle hom opgetel het, hoekom het hulle hom opgetel? 

Nee, ek weet nie hoekom hulle dit gedoen het nie. 

HOF : Bedoel u optel tot by hulle kniee of tot by hulle 

bars of tot bo hulle kop of hoe het hulle dit opgetel? -­

Net opgetel tot die hoogte van die knie. 

Was dit terwyl die prosessie aan die gang was? -- Ja. (10) 

MNR. JACOBS Het hulle hom net opgetel en neergesit en 

verskuif of het hulle hom so gestaan en vashou of wat het 

hulle gedoen? -- Ek kan se dat hulle dit opgetel het om terug 

te sit. 

So, het hulle dit net opgetel om reg te kry en toe weer 

neergesit? -- Dit is wat ek gesien het. 

En dit het net een keer gebeur? -- Wat ek gesien het, ja, 

net een keer. Ek weet nie of dit meer as dit gebeur het nie. 

Was daar in heirdie optog plakkate gewees of baniere? -­

Nee, ek het nie plakkate daar gesien nie. Ek het eers n (20) 

plakkaat gesien na ons by die begraafplaas gekom het. 

Net een? -- Ja. 

Van die huis tot by die begraafplaas, het u op enige 

stadium n lykswa gesien? 

HOF : Weet u wat is die verskil tussen n plakkaat en n; 

banier? -- Nee, ek weet nie wat die verskil is nie, maar 

dit waarvan ek praat was n stukkie lap waarop iets geskryf 

was. 

Hoe is dit gehou? -- Dit het stokke aan weerskante gehad 

en dit was vasgehou deur verskillende persone. (30) 

Weet/ ... 
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Weet u wat daar op was? -- "Ha re Lwane retlo pata Mofu 

wa rona". Dit was daar geskryf, maar in Engels. 

Talk dit vir ons in Engels, asseblief, mnr. Die Talk. 

We are not fighting, but here to bury our dead. 

MNR. JACOBS : Nie "To bury our heroes" nie? -- Nee. 

Verstaan jy Engels goed? -- Ek verstaan Engels, maar 

nie soveel nie. 

HOF Kan u Engels lees? -- Ja, ek kan dit lees. 

MNR. JACOBS : Kan ek net duidelikheid kry as jy se jy 

verstaan nie soveel nie. Wat beteken dit? Of jy verstaan(lO) 

as iemand Engels praat of jy verstaan nie. Wat beteken nou 

nie soveel nie? -- Daarby bedoel ek byvoorbeeld ek kan iets 

lees wat in Engels geskryf is. Ek sal dit verstaan, maar 

nie so goed verstaan nie. 

En as iemand n toespraak in Engels lewer sal jy dit ook 

nie so goed verstaan nie? -- As daardie persoon sy toespraak 

in Afrikaans kan maak, dan volg ek dit alles, want dit is 

die taal wat ek eintlik goed ken. 

Maar as hy dit in Engels maak dan volg u nie alles nie? 

Ja, ek kan nie alles so goed volg nie. (20) 

Op pad na die begraafplaas toe, het jy die polisie 

opgemerk? -- Nee, ek het nie die polisie opgemerk nie. 

Ons het die getuienis van die polisie dat hulle het 

parallel met julle beweeg, die begrafnisstoet, maar net in 

die strate parallel daarmee. Het jy hulle nooit gesien nie? 

Ek het hulle nie gesien nie. 

Wanneer het jy polisie vir die eerste keer gesien en 

waar? -- Is dit nou by hierdie dood? 

Ja? By die begraafplaas. 

Is dit toe jy daar aangekom het of was dit daarna (30) 

wat/ ... 
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wat jy die polisie vir die eerste keer gesien het? -- Op 

pad uit. Dit is terwyl ek uitgegaan het wat hulle ingegaan 

het. 

Dit is die eerste maal wat jy daardie dag by al die 

gebeure daar in die begraafplaas die polisie gesien het? 

Di t is heel temal reg, behalwe die llde. Na die llde het ek 

hulle weer by hierdie begraafplaas gesien. 

Moet asseblief nie ander plekke toe gaan nie. 

HOF Ja, maar die getuie het vir u al gese, die eerste 

keer toe hy die polisie sien by die begrafnis was daar by (10) 

die begraafplaas. 

MNR. JACOBS : En dit was op die stadium toe u besig was om 

die begraafplaas te verlaat voordat die begrafnis klaar 

plaasgevind het? 

HOF : Dit het hy oak al vir u gese. Volgende vraag. 

MNR. JACOBS : Was daar nie toe julle aangekom het by die 

begraafplaas, as daar getuienis aangebied is in hierdie hof 

onder andere deur mnr. Lekota, was daar alreeds polisie­

voertuie binne-in die begraafplaas, is dit nie die waarheid 

nie? -- My antwoord daarop sal wees dat ek nie die polisie(20) 

op die begraafplaas se perseel gesien het met my aankoms 

daar nie. 

Jy sien, ek wil dit aan u stel dat die polisie was daar 

buitekant die begraafplaas ver van die - n hele distansie 

weg van die begraafplaas was. Daar was hulle voertuie 

geparkeer gewees aan die kant? -- Omdat hulle later daar 

opgedaag het, kan ek saam met u stem dat hulle wel iewers 

daar was. 

Want hulle het twee keer gedurende die begrafnis, die 

eerste keer met n Jeep en die tweede keer oak met n Jeep, (30) 

een/ ... 
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een van die voertuie het nader beweeg na die draad toe en 

van daar af ocr hierdie luidsprekers aangekondig dat julle 

meet nou klaar maak, julle tyd is verstreke en dat die polisie 

gee julle neg tien minute verder om uitmekaar uit te gaan? 

Ek het net gesien toe die polisie daar ingekom het, terwyl 

ek uitgaan. 

Dan wil ek dit aan u stel, die polisie het na die tien 

minute vir n tweede keer nader gekom en gese nou word julle 

finaal vyf minute gegee om klaar te maak, julle tyd is 

lankal verstreke? -- Nee, dit het ek nie gehoor nie. (10) 

Kan u vir die hof se, toe die polisie nou wel opgetree 

het; op wie het hulle die traanrook geskiet? -- Ek sal nie 

kan se na wie hulle geskiet het nie. Ek kan net as ek moet 

dink se dat hulle besig was om die mense te laat skrik dat 

hulle kan wegkom daar. 

Het hulle geskiet na die mense wat reeds uit die begraaf­

plaas was of het hulle geskiet na die mense wat neg binne-in 

was? -- Hulle het na die mense geskiet op die perseel van die 

begraafplaas. 

Op die stadium toe die polisie geskiet het, was daar(20) 

neg n groot klomp mense om die graf gewees, minstens twee-, 

drie-, vierhonderd neg? Dit is na ek weggehardloop het. 

Jy het weggehardloop eers na die polisie geskiet het, 

maar voor die polisie geskiet het, was daar neg n groot 

klomp mense, ten minste nog twee-, driehonderd mense wat 

daar om die graf saamgedrom het op daardie stadium? -- As 

u dit se, kan u dit se, want ek ken nie die mense tel hoeveel 

hulle was nie. 

Dan nie getel nie, maar daar was neg n groot groep om 

die graf gewees? -- Wat ek kan se is hier, daardie man, (30) 

beskuldigde/ ... 
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beskuldigde nr. 20, is die man wat gese het dat ons nou 

liewers moet gaan, want ons het nie meer genoeg tyd om daar 

te wees nie. Ons is toe weg, ek en die ander. Toe hy dit 

bekend gemaak het, het hy nog gese dat daar miskien vier of 

vyf mense moet oorbly wat dan voort sal gaan met die toegooi 

van die graf. 

Hoekom antwoord jy nie my vraag nie? -- Wat was u vraag 

gewees? 

Ek het mos nie vir u gevra wat ander mense gese het 

nie. Die vraag was eenvoudig, op die stadium toe die (10) 

polisie geskiet het, was daar nog om die graf n groot aantal 

mense? Die polisie het geskiet na daardie groot aantal 

mense wat om die graf was op daardie stadium? -- Ja, ek kan 

saam met u stem daar, want ek was besig om uit te gaan. 

Daar was nog wel n klomp mense wat agter my was. 

En dit was mense wat geweier het om gehoor te gee op 

die bevel van die polisie dat hulle nou uiteen moet gaan? 

-- Nee, dit weet ek nie, want ek het self weggegaan deur 

weg te hardloop. 

Watter taal het mnr. Lekota gepraat, dit is beskul- (20) 

digde nr. 20? -- Engels en Sotho ook. 

Watter taal het hy oorwegend gepraat toe hy gepraat 

het? -- Ek sal nie kan se watter taal hy die meeste gebruik 

het nie, want wat gebeur het daar is, hy het om 't ewe 

gepraat. Hy het iets gese in Engels en dan het hy dit self 

in Sotho getolk. Elke keer se hy iets in Engels en dan tolk 

hy dit self. So, dit was waar gelyk gewees. 

So, alles wat hy gese het het hy self vertolk. Is 

dit by beide geleenthede? By die huis waar die diens was 

en by die kerkhof? -- Ja, selfs by die huis. Hy het ook (30) 

nie/ ... 
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nie so baie gepraat nie, maar hy het gepraat. 

Mnr. Dennis Bloem, het hy n toespraak gelewer by die 

begrafnis? -- Ja, hy het ook maar gepraat oor dit wat 

beskuldigde nr. 20 alreeds gese het. 

Waarna verwys u nou? -- Van die tyd wat amper om was, 

dat ons nou gou moet maak. 

Het hy nie ook gepraat oor die moeilikheid wat daar was 

nie? Nee. 

Is dit nie so nie dat beide mnr. Bloem en mnr. Lekota 

UDF T-hemde aangehad het nie? -- Ja, dit is so. 

Was daar nog ander soorte T-hemde ook by hierdie 

begrafnis? -- Nee, ek het dit nie gesien nie. 

( 10) 

Mnr. Lekota en mnr. Bloem, het hulle gepraat ocr UDF? 

Ek het net een ding gehoor wat gese was aangaande die 

UDF. Dit was gese deur mnr. Lekota, naamlik dat UDF is n 

organisasle wat teen die apartheid is. 

Het hy gese dit is n goeie organisasie vir die swart­

mense om aan te behoort? -- Nee, wat hy gese het is dit is 

n goeie organisasie vir alle rasse. 

Om aan te behoort en hulle moet aansluit daarby? -- {20) 

Ja, dit is so. 

En ook gese op Kroonstad en Maokeng moet hulle self 

ook werk om n UDF komitee daar tot stand te bring? -- Nee, 

hy het nie verder baie dinge gese behalwe dit wat ek nou net 

vir die hof gese het nie. Dit is wat ek gehoor het wat hy 

gese het. 

Het hy ook nie gese dat mnr. Bloem is die man wat UDF 

verteenwoordig daar in daardie gebied en dat hulle saamwerk, 

UDF en Bloem nie? -- Dit alles het ek nie gehoor nie. 

Net een ding wat ek baie seker wil maak. Is dit so (30) 

dat/ ... 
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dat mnr. Lekota die voorwaardes van die begrafnis by die 

huis verduidelik het en nie by die graf nie? -- Die voor­

waardes van die begrafnis het hy van melding gemaak by die 

huis van die oorledene. By die begraafplaas het hy net gepraat 

van die tyd en dat ons vinnig moet maak. 

Jy sien, want mnr. Lekota se getuienis op bladsy 15 742 

is dat daar by die huis het hy dit nie verduidelik nie, maar 

dit was daar aan hulle verduide1ik. Dit is volume 286. Dit 

is a an hom en 'n sekere mnr. Patrick Lephunya? -- Nee, wat ek 

gesien het was dat hy self hierdie papier gehad het en hy (1 0) 

is die per soon wat daarvan gepraat het deur dit te lees van 

hierdie papier wat hy gehad het. 

En hy se nadat dit a an hulle verduidelik was, was daar 

net een gebed gedoen, een gesang gesing en toe het die optog 

begin, toe het die prosessie begin? -- By die huis van die 

oorledene? 

Ja? Ja, dit is so. 

So, hy se nie eers self dat hy gepraat het nie. Hy het 

nie gepraat nie. Daar was nie 'n toespraak nie. 

HOF Wag eers, dat ons net die plek kry. (20) 

MNR. JACOBS : As ek die reels van onder af kan tel. Die 

sestiende reel van onder a f. Dit begin met "It ~~Vas :.ndicated 

to us that there had been time rest=ictions placed on the 

funeral proceedings and even the route of the cortege to 

the grave-yard had also been indicated. So, after a short 

prayer and some hymn singing, the funeral cortege started 

off to the grave-yard." 

HOF Wat is die antwoord? -- Nee, ek stem nie daarmee saam 

nie. Ek het hom gesien met die papier wat hy gelees het en 

toe dit aan ons bekend gemaak wat die inhoud daarvan was. (30) 

Dit/ ... 
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Dit was na die predikante iets ~e se gehad het. 

MNR. JACOBS : As n inwoner daar van daardie Maokeng gebied, 

het u kennis gedra dat daar so n organisasie bestaan het 

soos COSAS?-- Nee, ek het nie geweet nie. 

Het jy nie geweet van so n organisasie wat bestaan in 

die skole nie? -- Nee, ek het nie daarvan ge~eet nie. 

AZASO wat bestaan het by die onderwyskollege daar? 

Nee, ek weet nie daarvan nie. 

Het JY geweet van n organisasie wat bestaan het met die 

naarn van MASO? -- Nee, ek weet nie daarvan nie. (10) 

En MASCO? -- Nee, daarvan T.veet ek ook nie. 

So , jy weet van geen organisasie hoegenaarnd in daardie 

woonbuurt nie? -- Nee, ek weet niks nie. Die eerste 

organisasie waarvan ek begin hoor het, was die UDF. 

En die eerste rnaal wat jy daarvan gehoor het was op die 

dag van die begrafnis? -- Nee, dit was nie die eerste keer 

op daardie tydstip nie. 

Waar het jy daarvan gehoor? -- Te Maokeng. Tussen die 

gemeenskap was daar rnense gewees wat die T-hernde van die 

organisasie aangehad het. ( 20) 

Is daar baie rnense wat die T-hernde gedra het? -- Nee, 

hulle was nie so veel nie. 

Het jy nie gesien dat daar ook baie rnense is wat COSAS 

T-hernde gedra het nie? -- Nee, dit het ek nog nie gesien 

nie. 

By watter geleenthede het hulle hierdie UDF T-hernde 

gedra? Nee, sornrner so, partykeer as hulle net in die 

strate loop, dan het hulle die T-hernde aan. 

Op daardie begrafnis, was dit daar bekend gernaak wie 

betaal vir die kostes van daardie begrafnis? --Nee, ek weet(30) 

nie I . .. 
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nie . 

Is daar nie gese dat UDF betaal vir die begrafnis nie? 

Nee, ek het dit nie gehoor nie. Ek het niks gehoor nie. 

RE-EXAMINATION BY MR YACOOB : No questions. 

NO FURTHER QUESTIONS. 

MR YACOOB : The next witness is from Thabong. He is Gilbert 

de Vos and he will speak in Sotho. 

GILBERT KHOLISILE DE VOS, d.s.s. (Through interpreter) 

COURT : Mr Yacoob, I understood from Mr Bizos that we had 

finished with the Orange Free State. Now we have had (10) 

Seeisoville again and we have had Thabong again. What is 

the situation? 

MR YACOOB : We are just about finish with the Free State. 

The only thing that happens is, if certain evidence which 

we think is necessary becomes available, we might actually 

lead it later. This witness though had been planned for the 

Free State any way. So, I find that difficult to understand. 

Perhaps there was a misunderstanding, but for the future it 

seems to me that only if certain new evidence becomes 

available, will the Free State be gotten back to again, as(20) 

I understand the position. 

COURT : Yes, lead the witness. 

EXAMINATION BY MR YACOOB : Mr De Vos, how old are you? --

57 Years. 

Where do you live? -- Thabong in Welkom. 

Do you work at the moment? -- Not at the present moment. 

I am not working. 

Until when did you work? -- The end of October 1987. 

Why did you leave work? -- Because of ill health. 

Do I . .. 
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Do you remember that during 1984 there were troubles 

at the schools in Thabong? -- Yes, I do remember that. 

Were there also school boycotts at the time? -- Yes. 

Did you go to any meeting which was concerned with the 

closure of schools? Yes, there is a meeting that I attended. 

Can you recall when this meeting was held? -- It was on 

5 September 1984. 

Where was this meeting held? -- This was held in a hall 

called Phillip Centre. 

COURT : Is that not called Phillip Smith Centre? -- Yes, (10) 

that is the Phillip Smith Centre. 

MR YACOOB : Did you arrive at the meeting before it had 

started or what? -- On arrival there the meeting had not 

started. 

Did the meeting start on time? -- No. 

How late did it start in your estimation? It was 

twenty to thirty minutes later than the scheduled time. 

At the stage when the meeting started, can you recall 

how many people were there as a whole? Can you estimate? 

I would not be able to give an estimation which could be (20) 

taken as correct, but what I can say is the hall was not 

full into capacity, but what I can say further is that there 

were quite many people present. 

Were most of these people parents or were most of them 

children or what was the position? -- Without any hesitation 

I shall say the parents were many, more than the children. 

Can you recall who chaired this meeting? -- A certain 

inspector of schools, called Mr Dikoko, was the chairman of 

the meeting. 

Can you recall what he said in i~troducing the meeting(30) 

or/ ... 

Digitised by the Open Scholarship Programme in support of public access to information, University of Pretoria, 2017.



Kl281.40 21 771 DE VOS 

or not? -- Yes, he started the meeting by giving us the 

reason why we were called to attend this meeting. 

Yes, go on. -- After having done that, he introduced 

to us the main speaker, namely the circuit inspector, 

Mr Msibi. 

Where had the circuit inspector come from? Was that 

said at all? -- He said this person is in Bloemfontein. 

Whether he is there resident or whether that is where his 

office is, but he was from Bloemfontein. 

Did this person speak? -- He did speak. 

Can you recall what he said? -- Yes, he started by 

explaining the importance of education in general. 

Yes? -- Saying the children of today are the parents 

of tomorrow and leaders. 

COURT : And other obvious things, I take it? 

MR YACOOB : Yes. 

COURT : When will you get to the point? 

MR YACOOB : I will get to it. 

COURT : Well, get to the point immediately. 

(10) 

MR YACOOB : As I understand the matter though all this (20) 

evidence is absolutely in dispute. The state version is 

that the meeting did not start at all. 

COURT : Sure, then you can ask him how many speakers there 

were and he can say there were give speakers and did the 

meeting go orderly and he will say it went orderly and how 

did it become disrupted and then you lead that point and then 

we know exactly at which point it became disrupted and how 

it went from there, but I do not want the contents of each 

speech. 

MR YACOOB After Mr Msibi had spoken, was there any 

response I . .. 

(30) 
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response from the parents? -- Not at the time. 

But is it correct that parents and people from the 

department spoke at this meeting? -- Yes. 

Was the meeting disrupted at all? -- Yes, towards the 

end of the meeting. 

Who was speaking at the stage when the meeting was 

disrupted? -- Mr Msibi was addressing for the second time. 

Was this after the parents had spoken or before? -- It 

was after. 

What did he say for the second time? -- Mr Msibi's (10) 

address at the timewas an advice to the parents where he was 

saying the parents must not allow the children to pull them 

by the nose and if a child does not want to go to school, 

this child must be forced to go to school and on top of that 

he said that one cannot keep two bulls in one kraal. 

What was the reaction of the audience to that? -- This 

resulted into some mumbling by the parents and the children 

and of course more strongly from the part of the children. 

What happened next? -- Then thereafter the children 

started getting up, leaving the meeting in twos and threes, (20) 

getting out of the meeting place. Some of the children. 

What did you do? -- I chose to go home. 

Why did you leave the meeting at that stage? -- That 

was because I realised that the procedure of the meeting 

towards the end was not accordingly. 

COURT : What do you mean by that? -- Why I say that is because 

according to me Mr Msibi was not supposed to have uttered 

those words at that meeting and that was as a result of the 

words uttered by Mr Msibi that the children decided to leave. 

Do, did you leave together with the children? -- Yes. (30) 

KRUISONDERVRAGING/ ... 
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KRUISONDERVRAGING DEUR MNR. FICK Waar in die saal het u 

gesit? -- Omtrent in die middel van die saal. 

Is my skatting, as ek vir u se n getal van ongeveer 

driehonderd mense by die vergadering reg? -- Nee. 

Minder? -- Ver meer as dit. 

Het u kinders op daardie stadium op skool gehad? -- Ja. 

Watter skole? Lebohang en Theto. 

HOF Noem tog net vir ons wat is hoerskole en wat is laer-

skole? Dit is beide hoerskole. 

MNR. FICK Hoe het u kennis gekry van die vergadering? (10) 

-- My dogter wat op skool was te Lebohang het vir my daarvan 

gese. 

Het u alleen gegaan van u familie? -- Ja. 

Is dit korrek dat die meerderheid van die kinders wat 

op die vergadering was, was op die gallery? -- Ja, daar bo. 

Toe u by die saal kom was hulle daar bo of wat is die 

posisie? -- Soos ek alreeds gese het dat ek omtrent in die 

middel van die saal gesit het. Ek het n rukkie daar vertoef 

sonder om om te kom dat ek kon sien wat op die gallery was. 

Dit kan wees dat toe ek daar gekom het was daar kinders (20) 

op die gallery gewees waarvan ek nie bewus was nie en nog 

van die kinders daar by gekom het terwyl ek daar sit voor 

ek omgekyk het, maar op die stadium wat ek omkyk, was daar 

kinders gewees. 

Hoekom het u omgekyk vir die kinders? Wat het hulle 

gemaak? Ek het omgekyk omdat ek n vriend van my verwag 

het wat by daardie deur sou ingekom het. Dit is die ingangs­

deur wat ek gebruik het. Met die omkyk in die rigting van 

die deur - hierdie gallery is maar in die lyn van my oe, as 

ek na die deur toe kyk. (30) 

Wat/ ... 
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Wat se u van getuienis van persone wat hier kom getuig 

het en gese het mnr. Dikoko was nie die voorsitter van hierdie 

vergadering nie? -- Ek se mnr. Dikoko was die voorsitter. 

En wat se u van getuienis dat hierdie vergadering sou 

bele gewees het deur mnr. Msibi. Hy was nie die gas nie, hy 

was die man wat die vergadering bele het? -- Dat hy die ver­

gadering bele het sal ek nie baie oor praat nie, maar wat ek 

van weet is dat ons was gese dat hy die hoofspreker is by 

die vergadering en dit het so geeindig dat hy die hoofspreker 

was. ( 10) 

Ek wil nie weet wat die mense gese het nie, maar kan u 

net vir my die name gee van sprekers wat daar gepraat het 

behalwe mnr. Msibi en mnr.- Dikoko? -- Is dit van die ouers 

se kant? 

Almal? -- Ek weet van vier of vyf manspersone wat daar 

gepraat het. Ek ken nie hulle name nie, behalwe een wie se 

naam ek ken. 

Laat ons hoar? Wie is dit? -- Mnr. Mabuya. 

Is dit die enigste spreker wat daar gepraat het wat u 

nog ken? J a . ( 2 0 ) 

Het daar kinders gepraat op die vergadering? Kinders 

het nie daar opgetree as sprekers nie. n Spreker is n 

persoon wat toegelaat word om te praat. Die kinders het net 

daar gemompel. 

Ken u die stadsklerk of het u hom geken op daardie 

stadium? Bedoel u mnr. Ngake? 

Ja? Ek ken vir mnr. Ngake, al weet ek nie presies 

wanneer hy diens aanvaar het daar nie. 

Hy was nie op hierdie vergadering nie. Is dit reg?-­

(30) Hy was nie. 

As/ ... 
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As enigiemand anders hier vir die hof kom vertel het hoe 

hy n toespraak op die vergadering gemaak het, dan is dit 

loutere leuens? -- Ek sal so se, want ek het hom nie gehoor 

n toespraak maak nie. Ek het hom ook nie gesien nie. 

HOF VERDAAG. HOF HERVAT. 

GILBERT KHOLISILE DE VOS, nog onder eed 

VERDERE KRUISONDERVRAGING DEUR MNR. FICK Mnr. De Vos, het 

mnr. Dikoko gepraat op hierdie vergadering behalwe aan die 

begin toe hy as voorsitter mnr. Msibi voorgestel het? -- Ja, 

na hy die doel van die vergadering aan ons verduidelik (10) 

het, het hy vir ons gese wie die hoofspreker is aangaande 

die kinders se wegbly van die skool af. Later van tyd het 

hy weer iets te se gehad. 

Het enigiemand op hierdie vergadering gepraat van n 

"stay-away" by die skole? -- Nee, nee, u vraag is nie duidelik 

nie. Praat u nou van n spreker op die verhoog of praat u 

van enige persoon sommer tussen die gehoor? 

n Spreker op die vergadering? -- Nee, ek het dit nie 

gehoor nie. Mense daar het Sotho gebesig. 

HOF Wat beteken u antwoord? -- Die antwoord beteken (20) 

dat ek geen so n woord gehoor het soos deur die advokaat aan 

my gestel word van n "stay-away" nie. 

U bedoel die Engelse terme "stay-away"? -- Ja. 

MNR. FICK : Het iemand in Sotho gepraat oor n wegblyery by 

die skole? -- Ja. 

Wie het daarvan gepraat? -- Die eerste persoon wat ek kan 

onthou wat daarvan gepraat het was mnr. Msibi. Toe hy 

gepraat het van die kinders wat net sit en nie skool toe gaan 

nie, wat verplig moet word om skool tae ~e gaan. 

Wie het nog daarvan gepraat as u se hy was die eerste (30) 

persoon/ ... 
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persoon? Ek sal nie vir die hof kan s@ wie en dat ek vir 

die hof die persoon se naarn kan noern wat dit ges@ het nie, 

want ons was alrnal daar gewees orndat die kinders ~ie skool 

toe gaan nie. Ek het dus nie spesifiek opgelet wie die 

persone is wat sulke woorde gebruik i~ dit wat hulle ges@ 

het nie. 

Het iernand op hierdie vergadering ges@ daar behoort n 

kornitee gevorrn te word om na die problerne van die kinders 

te kyk? -- Ek onthou nie meer ~ie. 

Het enigiernand op hierdie vergadering die klagtes (10) 

wat die skoliere sou gehad het uiteengesit? -- Ja. 

Wie? -- Mnr. Mabuya. 

Het enigiernand op die vergadering ges@ maar ons kan nie 

die kinders skool toe laat gaan voor die problerne nie opgelos 

is nie of hoe kan ons verwag die kinders moet skool toe gaan 

as hulle probleme het by die skool? -- Ja, alhoewel die 

persoon dit nie so gestel het soos dit nou gestel word deur 

die advokaat aan my nie. As ek toegelaat wcrd sal ek vir 

die hof die man se woorde kan s@. 

HOF Ja? -- Die persoon mnr. Mabuya het ges~ "Ek stern (20) 

volkorne saarn met alles wat die departernent voorstel", maar 

verder bygevoeg "Sal ons regtig s@ dit 1s regverdig of is 

dit die rnoeite werd vir ons om die kinders skool toe te stuur 

sonder om seker te rnaak dat die kinders se klagtes wel aandag 

geniet en opgelos is." 

HNR. FICK Nou rnoet u asseblief vir my met n ja en n nee 

antwoord as u kan. Is dit =eg dat die gernompel op die ver-

gadering is veroorsaak deur die feit dat mnr. Msibi ges@ het 

dat die kinders moet geforseer word om skool toe te gaan? 

-- Ja. (30) 

~et/ ... 
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Net dit? -- Ja, volgens my was dit die rede. 

As enigiemand anders in hierdie hof kom se dat die 

rede vir die ongelukkigheid was omdat mnr. Msibi sou gese 

het hulle moet die kinders wegjaag by die huis, dan is dit 

vals? -- Ja, dit is ook reg, dit is die woorde wat mnr. Msibi 

gebesig het. 

Maar toe ek u netnou gevra het en in u hoofgetuienis 

hoekom het u dit nie vir die hof gese nie? -- U sal onthou 

dat die hof hier gese het ons moet dinge praat wat belangrik 

is in antwoord op die vrae wat gevra word. Dus het ek net (10) 

op die vraag geantwoord wat gevra was. 

Ek het u spesifiek gevra afgesien van u hoofgetuienis 

of dit spesifiek die rede is wat die kinders kwaad gemaak 

het die feit dat gese is daar hulle sal gedwing word om skool 

toe te gaan,het u gese net dit? -- U vraag was was dit die 

rede en u vraag was nie dat dit net die enigste rede was wat 

dit veroorsaak het nie. 

Die rekord sal vir homself spreek. Ek sal daardie 

aspek daar laat. u se na die gemompelry het die kinders 

opgestaan en uitgeloop? -- Ja, dit is wat gebeur het, maar(20) 

ek wil nou hier verduidelik. In my getuienis het ek gese 

die kinders het opgestaan en enkel weggestap of twee of drie 

of vier. U moet nou nie se dat ek gese het dat al die 

kinders weggeloop het nie. 

Wag tot ek so n stelling maak dan maak u beswaar. Het 

u na die kinders wat opgestaan en uitgeloop het geloop? 

Nie soveel later nie. Ek sal se ons het die vergadering 

gelyktydig verlaat. Hoekom ek so se is omdat die kinders 

eers opgestaan het daar bo en hulle moes afgekom het em by 

die deur uit te kom. My distansie vanwaar ek staan het (30) 

ek/ ... 
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ek direk na die deur toe geloop. Dit wil se van die kinders 

wat van bo af gekom het, het gelyktydig saam met my by die 

deur uitgestap. 

En toe u buite kom het u gewag vir u vriend of wat het 

u gemaak? -- Nee, ek het sornrner weggestap. Ek het nie vinnig 

weggestap nie. Van die kinders wat later uitgekom het, het 

my ingehaal en ons het dus saamgestap. 

Toe u opgestaan het en uitgeloop het, het daar ander 

mense ook opgestaan en uitgeloop of was u die enigste vol­

wassene? -- Ja, daar was, maar ek kan se dat ek die eerste(lO) 

volwassene was wat by die deur gekom het van die wat opgestaan 

het. 

Kyk, u het nou stadig weggestap daar van die saal af toe 

u buite gekom het. u sal seker vir die hof kan se het daar 

baie mense uit die saal geloop of was dit maar net n handjie-

vol? Dit was n groot getal van persone wat die vergadering 

verlaat het, alhoewel ek nog vir die hof kan se dat nog baie 

mense agtergebly het in die vergadering. 

Ongeveer die helfte van die vergadering het geloop? 

As ek moet skat glo ek nie dit kon die helfte gewees het (20) 

nie. Dit kon n bietjie minder gewees het, maar aangesien ek 

nou nie spesifiek daarna opgelet het nie, sal ek dit nie 

betwis nie. 

As enigiemand getuig het dat net n paar mense, die woorde 

was gebruik "a few•• van die mense op die gallery afgekom en 

uitgeloop het by die saal uit, is dit nie reg nie? -- Praat 

u van volwassenes? 

Die getuienis was gewees deur hierdie man mnr. Phate 

"After the mumbling a few of the people on the gallery got 

off from there and after some seconds" het daar iets anders(30) 

gebeur/ ... 
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gebeur en dit is al mense wat die vergadering verlaat het? 

-- Verwag u ~ antwoord van my dat ek moet s~ dit is die 

waarheid of nie? 

Is dit reg? -- Ek stem nie saam nie. Volgens my 

waarneming was dit n goeie klompie mense wat die gallery 

verlaat het, nie baie nie, maar n goeie klompie, maar nie 

soos dit nou hier gestel word nie, dat n klompie mense die 

gallery verlaat het nie. 

U s~ nou vir die hof u het nie vinnig weggestap nie. 

Het u toe op daardie stadium gesien dat daar gebeur iets (10) 

snaaks of buitengewoons by die saal? -- Soos wat? 

Ek sal vir u nou s~. S~ net eers, waar is u uit? By 

die deur agter in die saal of waar is u uit? -- Ek is by die 

deur uit waar ek ingekom het. 

HOF En waar het u ingekom? -- By die deur net onderkant 

die gallery. 

Dit is heel agter? -- Ja. 

MNR. PICK : Is dit glasdeure? Nee, ek kan nie meer so goed 

onthou nie. Dit is lank terug. 

Maar ken u nie hierdie saal nie? Was u nie al vante-(2C) 

vore al daar nie? -- Ek gaan nie sommer so na die saal toe 

nie. 

Volgens u, het daar iets buitengewoons gebeur wat 

normaalweg nie gebeur nie, toe u by die saal uit is of net 

na u uit is? -- Nee, op die tydstip wat ek die saal verlaat 

het, het niks snaaks gebeur wat my aandag getrek het nie. 

Totdat u weg is van die saal? -- Ja. 

Want hier was getuienis gewees dat toe daardie kinders 

uit die saal gaan, sekondes daarna toe is die ligte in daardie 

saal af? -- Dit het ek nie gesien nie. (30) 

Dit/ ... 
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Dit is nie al wat gebeur het nie. Daardie deur is stukkend 

gegooi met n klip ook volgens die getuienis? 

ASSESSOR (MNR. KRUGEL) 

mnr. Fick? 

MNR. FICK : n Glasdeur. 

As u se daardie deur, is u reg, 

HOF : Dit is die sterkste wat u dit kan stel, want ons het 

nooit vantevore bepaal waar daardie glasdeur is nie. 

MNR. FICK : Daar is teenstrydige getuienis. Een se die 

enigste glasdeur is agter en die ander een se dit was aan 

die sy, maar dit is n glasdeur wat gebreek is. Kan ek vir(lO) 

u so vra? -- Ek sal dit nie kan getuig nie en ook nie vir 

die hof kan se dat dit nie so was nie, want ek het dit nie 

gesien nie. 

U het ook nie gehoor daar is ruite stukkend gegooi met 

klippe nie? -- Na die dag van die vergadering het ek wel 

gehoor van mense daar in die woonbuurt dat daar ruite gebreek 

was, maar ekself was nie soontoe gewees om dit te sien nie, 

want ek woon ver van die saal af. 

Ek vind dit vreemd dat u se u het niks gesien of niks 

gehoor nie. Het u nie gehoor die mense skreeu toe u by die(20) 

saal uitkom nie? Nee. 

En die kinders wat saam met u uit die saal is, was hulle 

rustig en stil en normaal? -- Hulle is nie weg nie. Ek het 

hulle daar agtergelaat waar hulle nog besig was om te mompel. 

Waaroor dit gegaan het, weet ek nie, maar ek het hulle daar 

agtergelaat. 

Ken u n persoon met die naam van Billy Makhobo? -- Nee. 

Het u toe u uit die saal gegaan het, enige polisie of 

polisievoertuie buite die saal gesien? -- Nee, nie by die 

kant waar ek uitgekom het nie. Ek weet nie daar agter (30) 

nie/ ... 
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nie, maar toe ek uitgegaan het was ek direk in die woonbuurt 

in. Daar was nie. 

Die groep skoliere wat u daar agtergelaat het buite wat 

gestaan en mompel het, kan u vir die hof se min of meer hoe 

n groot groep was hulle? Twintig, dertig, veertig, vyftig, 

honderd? -- Dit is moeilik om n skatting te gee. Ek kan se 

dit is om en by twintig. 

En hul1e was kwaad gewees, die skoliere wat u daar 

gesien het? -- Hulle was heeltemal nie tevrede nie. 

Ek stel dit aan u, u getuienis wat u gee oor wat op (10) 

hierdie vergadering gebeur het is nie die waarheid nie. Die 

vergadering het nooit werk1ik aan die gang gekom nie? -- Wat 

ek van weet is dat die vergadering wel in aanvang geneem het. 

En ek stel dit aan u dat hierdie klomp jeugdiges wat 

daar by die saal was het hierdie vergadering ontwrig met n 

geskreeu en n gesing van vryheidsliedere? Dit is glad nie 

so nie, want ek het dit nie gehoor nie. 

Ken u n persoon met die naam van adjudant-offisier 

Morolong, Johnny Morolong? -- Nee. 

Ek stel aan u daar het n polisieman by die vergade- (20) 

ring ook opgedaag in hierdie geskreeu en gesingery, adjudant­

offisier Johnny Morolong en toe is daar vir hom geskreeu 

van die gallery af dat hy hoort nie op hierdie vergadering 

nie? Dit het ek nie gehoor nie. 

Ek stel aan u verder terwyl die jeugdiges op die ver­

gadering met steele van die ruite en deure stukkend geslaan 

het, het die ander jeugdiges van buite af klippe gegooi en 

toe is die klomp jeugdiges uit? Indien hulle dit gedoen 

het, het hulle dit gedoen na ek weg is. 

Ek stel dit aan u toe hierdie kinders daar.uit is en(30) 

die/ ... 
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die klipgooiery aan die gang is, toe is die vergadering in 

n chaos uiteen en hy het toe nooit plaasgevind nie? -- Ek 

het dit alreeds ontken. 

Nou wil ek met u n paar algemene aspekte behandel. 

Ken u enige organisasie met die naam van Release Mandela 

Committee? -- Ek ken nie so ~ organ~sasie nie. Wat ek wel 

vir die hof kan se is dat dit soms gebeur dat n mens sulke 

geed in koerantberigte sien. 

U weet nie of daar so n organisasie in Thabong bestaan en 

of son organisasie plakkate opgesit het in Thabong nie? --(10) 

Glad nie. 

Ken u n organisasie met die naam van die Thabong Youth 

Congress? Ek ken nie die organisasie nie. 

Geen dokumente van hierdie organisasie gesien in die 

woonbuurt nie? -- Nee. 

Weet u of daar deur die UDF of enige ander organisasie 

in Thabong n kampanje gevoer is om n miljoen handtekeninge 

bymekaar te maak? -- Nee, ek weet nie van daardie geed nie. 

Wat se werk doen u? Of het u gedcen in 1985? -- Ek 

was n klerk gewees by n firma wat bekend staan as SAB. (20) 

Breweries. 

HOF South African Breweries? Ja. 

Is hulle in Welkom? -- Dit is n depot. 

MNR. FICK Hoe laat het u huis toe gegaan in die middae of 

saans? -- Normaalweg as dit nie besig is nie, byvoorbeeld 

net voor die einde van die maand en in die nuwe maand, dan 

werk ek tot 17h00, maar as dit daardie tyd is wat ek nou net 

genoem het, het ek altyd laat gewerk omdat ons besig was. 

Tot hoe laat? Wat is laat? -- Dit het afgehang van 

die werk wat r.og gedoen moes word. Partykeer 19h00, 20h00(30) 

of/ ... 
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Weet u van skoleboikotte wat aan die gang was in Augustus 

of voor Augustus 1984? -- Die moeilikheid waarvan ens praat 

dit is die wegbly 1 het begin op 1 Augustus 1984. 

Was u die betrokke dag van 1 Augustus 1984 werk toe of 

was u by die huis die heeldag? -- As ek nog reg onthou was 

dit ep n Maandag gewees en ek was werk toe. 

Die volgende dag ook 1 die Dinsdag? Ja. 

Is dit reg dat daar van 1 Augustus af as u by die huis 

gekom het in die middae het u tekens daar gekry van padver-(10) 

sperrings wat in die pad aangebring is en voertuie wat beska­

dig is en gebrand is en die tipe van ding? -- Soos ek alreeds 

gese het, die eerste dag van Augustusmaand val in die tyd 

wat ens besig is. Dit was n besige tyd gewees vir my 

daardie. Ek het net van sulke voorvalle gehoor. Ek het dit 

nie self gesien nie, want die voertuig wat my gebring het 

as ek laat gewerk het 1 het by verskillende plekke aangedoen 

en mense afgelaai en nie n direkte pad gery nie. So, ek het 

dit nie gesien nie. 

Watter straat woon u in? -- Mngoma Road. (20) 

Is dit n busroete? Nee, dit is n grendpad daardie. 

Die busse ry nie daar nie. 

Die persoon Zolile Elias de Vos, ken u hom? -- Ja, ek 

ken hom. 

Is dit n seun van u? Ja, ek ken die persoon. Eintlik 

is die verwantskap tussen my en daardie persoon dat hy n 

onegte kind van my is wat ek by n ander meisie gekry het 

voor ek getroud was. Die kind is nie deur my groot gemaak 

nie. Die kind is wel my van gegee in plaas van die moeder 

se nooiensvan. Op daardie manier ken ek die kind en dit (30) 

is I . .. 
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is die verwantskap tussen my en die kind. 

Is dit nie so dat hierdie kind het die land verlaat 

en is na die ANC toe nie? Nee, ek weet nie. Ek sal dit 

nie ontken nie of erken. Ek weet nie. 

U weet nie daarvan nie? -- Glad nie. 

Stem u saam, die seun is weg, u sien hom nie meer nie? 

Met die hof se toestemming, moet ek nou breedvoerig vir 

die hof vertel wat gebeur het tussen my en daardie kind, 

dat ek nie weet of hy weg is of nie? 

HOF As dit nodig is as u die vraag antwoord, ja? Die(10) 

geskiedenis is soos volg. Hy was nog n seun gewees in my 

ouers se tuisdistrik in Graaff-Reinet. Ek het toe n vrymeisie 

gehad. As gevolg van die verhouding tussen my en daardie 

vrymeisie is hierdie kind gebore. Toe ek nou oud genoeg 

was om te trou, het ek in die Vrystaat gaan trou. Op daardie 

manier het ek nie daardie kind groot gemaak nie. Die kind 

het nooit by my gebly nie. Hy bly nie by my nie. Wat die 

kind aanvang daar waar hy is, hetsy in Graaff-Reinet of 

waar dit ook al is, weet ek nie van nie. Dit kan my nie 

raak nie en dit raak my ook nie. Daar is n stadium wat (20) 

hierdie kind by my wou kom bly het in die Vrystaat, maar 

die vrou wat ek getrou het, was nie daarmee tevrede nie dat 

die kind by ons moet kom bly nie. 

Hoe is dit dat n Sotho van Graaff-Reinet af kom? -- Ek 

is nie n Sotho nie. Ek praat net Sotho omdat dit die taal 

is waaraan ek gewoond is. 

MNR. FICK : Is dit nie so nie datu op 17 Januarie 1986 

laat ek liewers vir u so vra. U was polities bedrywig in 

Thabong gewees ~n die verlede. Is dit nie so nie? -- Nee. 

Het u nie vergaderings bygewoon van vakbonde en ander(30) 

organisasies/ ... 
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organisasies nie? -- Ek weet van een vakbond waarvaan ek 

behoort het van die SA Breweries wat eintlik aangemoedig 

word deur SA Breweries. Die naam daarvan is Food and Beverage. 

Dit is die enigste vakbond waaraan ek behoort het. 

Is dit nie so nie dat u in Januarie 1986 het u die 

SA Food and Beverage Workers Union verteenwoordig op n 

vergadering wat julle gehou het, n vergadering van die 

Workers Solidarity Decade Committee in Thabong? Kan u dit 

vir my n bietjie meer verduidelik wat u daarby bedoel van 

die "solidarity" se vergadering, want ek het hier erken (10) 

dat ek n lid was van die South African Breweries, Food and 

Beverage vakbond wat ek het daar gewerk. 

HOF : Ken u n ding soos die Workers Solidarity Decade 

Committee? -- Nee, ek weet net van die Food and Beverage van 

die SA Breweries wat eintlik toegelaat was deur SA Breweries. 

MNR. FICK : Laat ek vir u meer inligting gee. Die ver-

gadering was gehou onder die voorsitterskap van Johannes 

Phate en die Thabong Residents Action Committee was ook op 

die vergadering? -- Ek het nag nie n vergadering saam met 

Phate bygewoon nie. (20) 

Was u by n vergadering op 20 Mei 1986 waar julle n 

"consumers boycott" gere~l het en dit was n vergadering van 

die Orange Vaal General Workers Union? -- Nee. 

RE-EXAMINATION BY MR YACOOB : No questions. 

NO FURTHER QUESTIONS. 

MR TIP : The next witness we have available here will 

testify about events in Tembisa. I think it is proper for 

me to indicate to your lordship that it will not be possible 

to complete his evidence today. 

COURT/ ... 
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COURT : We will do the best we can. 

(Through interpreter) (SOTHO) MBULAHENI MOKWEBO, d.s.s 

EXAMINATION BY MR TIP : Mr Mokwebo, you are a man of 34 

years old, married with two children? -- That is correct. 

And employed as a stock record clerk? That is 

correct. 

Are you a resident of Tembisa? -- That is true. 

Since what year do you live there? -- 1956. 

I want to ask you to indicate very briefly to his 

lordship the conditions of the housing in Tembisa. Is (10) 

it correct that when you first moves into Tembisa, you lived 

in a shack? -- That is true. 

And in 1960 you moved into a house? -- That is true. 

For how long did you live in that particular house? -­

Until 1984 wher. I moved to my own house. 

COURT Also in Tembisa? -- That is true. 

MR TIP : And was that in August 1984? -- Yes, that is true. 

The first house, the one that you lived in from 1960 

to August 1984 did that have electricity? -- No, it did not 

have any electricity. (20) 

Did it have a sewerage system? -- No, it did not. We 

were using the bucket system. 

Did it have its own water? --No, I did not have my own 

tap in the yard. We had a common tap for the people in the 

neighbourhood. 

And the house into you which you moved in 1984, what 

facilities or amenities did it have? -- I moved into a four­

roomed house. It had a toilet with a sewerage system and 

it did not have electricity. 

COURT : This situation of the cornrnunal tap and the bucket (30) 

system/ ... 
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system, did that prevail right through Tembisa or was it 

merely in one suburb in Tembisa? -- The whole of Tembisa. 

MR TIP Does the whole of Tembisa now have sewerage? 

At present, yes, because last year I think was the last 

time when they were busy with that project, completing that 

project with reference to the house that still used the 

bucket system. 

By last year, do you mean 1987? -- Yes. 

You mentioned to his lordship that your present house 

has got no electricity. Are you able to get electricity?(lO) 

-- No, I am not able. The reason being that I have to do 

the piping of the house myself in preparation for it to be 

electrified. After having done that, I have to wait for 

them, the authorities, to lay a cable to as far as just 

outside my yard in the street. Then I will have to pay for 

it being laid further into my yard, to be connected into my 

house. 

COURT Yes, but now, what is the problem? Is it possible 

to do it, do you not have the money or is it impossible to 

do it? -- If it was said that I was to do it myself out (20) 

of my pocket, that is not the problem, but I feel that was 

supposed to have been done by them, meaning that when I 

moved into that house, all those things were supposed to 

have been there already and find the house complete. 

Yes, but sorry, we are now debating what ought or ought 

not to be. I want the facts. If you want to pay, can you 

get electricity? -- Even if I was able to pay, I still have 

to wait for them, the day when they lay the cable until 

it reaches my house in the street. It will only be then 

that I will be able to get the electricity. (30) 

I/ ... 
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I am sorry, I am still not clear. Is it merely a matter 

of laying a cable across the width of a street or is the 

whole suburb to be supplied with a cable and scheduled for 

some years in the future? -- What I am trying to say is this. 

The whole section, the whole suburb there does not have 

electricity nor the cable. In other words, even if I was 

prepared to pay and say "Look, I am prepared to pay, I want 

electricity" - I am talking about a section of Tembisa and 

not the whole township, that does not have the cable. 

MR TIP : On the basis of your life in that community, (10) 

up to the period say the end of 1984, can you give his 

lordship an indication of how the people felt about the 

absence of amenities like electricity and proper sewerage? 

-- There were complaints from the community who lived in 

Tembisa in that period. 

I want to go onto a different aspect and that is some 

aspects of the administration of Tembisa. Who initially 

as far as you know was responsible for the administration 

of Tembisa? -- Until 1979 it was the East Rand Administration 

Board. (20) 

Were there rent increases from time to time during the 

administration by the Board? -- Yes, it did happen, but what 

they did was, they would send us notices before we go and 

pay that so much money is needed to start this kind of a 

project, for instance when they were te put up a park. They 

would say so much money is needed and therefore this is what 

is expected from you. 

Just to be perfectly clear, were those notices sent 

in advance of the increase of rent? -- That is what they did, 

yes. (30) 

After/ ... 
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After the administration by ERAB, the administration 

board, was the community council system introduced in 

Tembisa? -- That is true. 

In 1979? -- That is true. 

In relation to rent increases thereafter and the informa­

tion given to the residents of Tembisa, was there any 

change once the community council came into picture? -- Yes, 

there was. 

What was the change? -- In respect of the increase of 

fees there were no notices which were being sent in time. (10) 

How did the residents learn that there was a rent 

increase? -- What happened was, one would go as far as the 

offices to pay the rent. Only at the window the cashier 

will tell you that do you not know that the rent has been 

increased? Go back and go and get some more money in order 

to pay that increase as well. 

Was information given to the residents at the time of 

the community council as to the reasons for any increases? 

No, it was not explained. 

Did you ever attend any meetings in Tembisa called (20) 

by councillors? -- Yes, on two occasions. 

What did those meetings deal with? Why were they 

called? -- These meetings were called to inform the people 

that this is now time for the elections, so some votings are 

going to take place and there are going to be elections. 

COURT Were they meetings by candidates for the elections? 

-- Let me put it this way. The people who were at that time 

councillors were canvassing for their being re-elected onto 

the council. 

MR TIP : Other than those meetings in the period leading (30) 

up/ ... 
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up to the re-election time, do you have knowledge of any 

other meetings being called by councillors, public meetings 

called by councillors? -- No, I have never heard of any 

such meetings. 

Could you give his lordship a brief indication of the 

message that was conveyed to the audience on the occasion 

of the election meetings? The message there was this is 

now the time which has come for elections and then they 

would make the following promises to the people, that if 

they were elected, they were going to attend to the con- (10) 

ditions of the roads, that they would be made better than 

what they were and see to the project of the sewerage 

system which has to be done in the township and also the 

electrification will also be attended to. 

Did you respond at these meetings? 

COURT : Do you mean by responding, clapping hands? 

MR TIP : I am sure the witness will indicate what was his 

response. 

COURT What was your response? -- There was time when we 

had to respond to his and I had something to say. For (20) 
( 

instance I said the following at one of the meetings. I 

asked a question, namely can you people tell us the cause 

why you cannot attend immediately to the roads you are 

referring to and better their conditions and the electricity. 

The response from then in answer to my question was there is 

no money. Can I go on? 

If counsel wants to know that, yes. 

MR TIP : Yes, I would be glad to get that on record. -- My 

other question then after that was if there is no money as 

you say to my question and on the other hand the rent is (30) 

being/ ... 
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being increased, is it not better for you people to inform 

the community that is paying this rent about what you spend 

this money on. 

Howwas that suggestion received by the councillors?-­

The response from one of the councillors was it would appear 

that we now have people here present at this meeting who wants 

to know better than us. 

Was the subject of what had happened to rent moneys 

paid by residents something of concern to the people of 

Tembisa? 

COURT : Can he speak for all the people of Tembisa? How 

many thousands do we have in Tembisa? Let him speak for 

himself and for what he heard at that meeting. 

MR TIP I would like to put it a bit broader and ask .. 

(Court intervenes) 

(1 0) 

COURT : You can put it as broad as you like but not outside 

his field of knowledge. 

MR TIP : That is so and perhaps I might reiterate the preface 

I put to an earlier question. On the basis of your own 

experience and your living with the community, the people(20) 

that you discussed these affairs with, was the subject of 

what happened to the rent income of concern? -- Yes, it was 

something of concern in the community which wanted to know 

what happened to the moneys. That one could hear in dis­

cussions that it was a matter of concern. 

Was it believed that all the rent income was spent on 

Tembisa? 

MNR. JACOBS Ek maak beswaar. As hy dit geglo het kon hy 

dit geglo het nie, maar ons weet nie of hy ooit n ondersoek 

gaan hou het en of mnr. Tip nou n hele klomp hoorse (30) 

getuienis/ ... 
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getuienis voor hierdie hof plaas nie. 

COURT : If you put a lot of evidence on record, Mr Tip, 

it takes ages to break that down in cross-examination, to 

discuss when, where, how and to what extent he discussed 

it with whom. Stick to what this witness knows. 

MR TIP : I have indicated that I am interested in what he 

knows already on the basis of his discussions with the commu­

nity. 

COURT Then specify the particular discussion. Let us 

not have the generalisations if it is so important. (10) 

Obviously what happens to the rent you pay is of concern 

to the community. We are not stupid. Everybody is concerned 

what happens to the money he pays to a local authority. 

You are and I am so concerned about it. 

MR TIP : We require it on record. 

COURT : Well, put it on record, but stick to what this 

witness knows. I will rule you out of order otherwise. 

MR TIP : On the basis of what you yourself know, did you 

hold the belief about whether or not all the rent income 

was spent in Tembisa? -- I was not convinced that the (20) 

money I was paying was being used for the purposes of Tembisa. 

The reason being on checking what was happening after having 

paid these moneys and not seeing any improvement in the 

township, I became aware of the people in charge of the 

township progressing in life, in fact becoming business 

owners. 

MNR. JACOBS Is dit nou 'n afleiding wat hy maak dat hierdie 

geld gesteel is of is dit feite? 

HOF : Dit kan u hom vra in kruisondervraging. Hierdie 

getuie kan se wat hy gedink het. As hy nie grande daarvoor(30) 

het/ ..• 
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het nie, daarvoor is kruisondervraging. 

MR TIP : Do you know about any protests against the absence 

of proper sewerage in Tembisa? -- Yes, some time in 1984 

there was such a protest from the people from Tsenelong 

section who took their buckets full of night soil to the 

shopping complex that belonged to a councillor and these 

were emptied in front of the shopping centre. 

What was the name of the councillor? -- The mayor Mothiba. 

Did you ever become aware at any time, either before 

the elections or at any time thereafter of any campaign (10) 

being conducted against the councillors in Tembisa? -- I was 

not aware of that. 

I want to turn now to a different aspect and that is 

the Tembisa Civic Association. Did you at any time become 

aware of such a body in Tembisa? That is true. I got 

some knowledge about that. 

Do you recall when for the first time? -- If my memory 

serves me well, that was during 1981. 

Do you recall from whom you heard it and what you heard? 

-- A person by the name of Goba Ndlovu told me about the (20) 

existence of such a body which was holding meetings. He 

elaborated on this mentioning the duties, namely that its 

duty was going to be the mouthpiece of the people of Tembisa 

in respect of the many complaints that are there, which 

complaints people are failing to have attended to. He 

further made mention to me that this body was going to sit 

around the table with the people who are in the management 

of Tembisa and discuss whatever problem is there, which is 

being experienced by the residents and after that that body 

will always make a report back to the community. (30) 

Could/ ... 
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Could I just clarify when you say discuss with people 

in management, who precisely was envisaged there? 

COURT : You are now putting a lot of hearsay on record. 

How does it tie up with what is coming? 

MR TIP : Well, what is coming is that the witness became 

an active member of the association and it is of concern 

to know what sort of body he joined. What it was doing. 

COURT : But who was Goba Ndlovu? He could have been an 

ice-cream vender on the street. 

MR TIP : It will come onto the record directly. 

COURT : That is why I am asking you. 

(10) 

MR TIP : Well, I will ask the witness at this stage. Who was 

the chairman of the civic association? Goba Ndlovu. 

Could you clarify for his lordship please, the manage­

ment with whom the civic association was to enter into dis­

cussions, what did you mean by that? -- The civic was to 

sit down with the councillors of Tembisa. 

Was the civic association in any sense intended to 

replace the community council? No, that was never ever 

said. All that was said is, that the civic association was(20) 

a body which was going to sit down with the people in charge 

of the township and talk about such issues. 

Were you elected onto the executive? -- No, I was not. 

I only served as a member. 

COURT : Of what? -- Of the civic association. Tembisa Civic 

Association. 

When did you join? -- I joined them in 1981. 

Did you pay membership fees? -- No, there were no fees 

payable to join. We were just concerned about the residents 

who came with problems where they needed some help. ( 3 0) 

MR TIP I . .. 
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MR TIP : Did the civic association hold meetings? -- Yes, 

it held some meetings. They were not meetings that were 

held in the open. They were using schools for their venues 

to hold meetings. 

COURT : But they were open to the public? -- That is true. 

MR TIP Very briefly, what particular role did you play 

in the civic association? What function did you play? 

I would always be present in the meetings of the civic 

association to hear what is being said, for instance like 

report backs by the civic association and then I would (10) 

take that report back to my area where I lived. That is 

Xubeni section. I would make a report back to the residents 

there about what had been reported back by the civic asso­

ciation after having met with the councillors. 

COURT Are you then a sort of an area representative? 

I can say so, yes. I was working as an area representative. 

What title did they give you? No, I was just an 

ordinary member without a title, a member of the civic 

association who would just report back to the people what 

was said. (20) 

MR TIP : At any meeting of the civic association at which you 

were present, was violence ever suggested as a method for 

the people to adopt in solving their problems? -- No, in 

fact that is what made me love the civic association because 

they did not approve of violence. Their motto was to sit 

down around a table and discuss whatever is worth discussing 

in putting things right. 

Were you an active member of the civic association 

at the time of the launch of the UDF including its national 

launch in 1983? -- During that time I was still a member, (30) 

yes/ ... 
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yes. 

Did the Tembisa civic association - to your knowledge, 

did the Tembisa civic association affiliate to the UDF? --· 

Not as far as I know. It did not affiliate. 

Generally through the period 1983 until the end of 

1984, did you become aware at any time of the UDF having 

an active presence in Tembisa? -- Honestly not. Nothing 

ever made me think that there was some presence of UDF in 

Tembisa. 

During that period did you see UDF posters? -- No, (10) 

not during that time. 

Did you see UDF pamphlets? -- No, I did not. 

Did you see the UDF name reflected at any time in that 

period in slogans that appeared in Tembisa? I used to 

see the writing of slogans on some bridges, for instance 

the pillars there or walls "Viva UDF - Viva COSAS - Viva 

SADF- Viva SAP." 

COURT : They were all together? -- No, not at the same place. 

At different places for instance moving around in the town­

ship, you will find this one there and in some other area(20) 

you will find something different. 

MR TIP From the beginning of 1984 did you become inactive 

in the affairs of the Tembisa civic association? -- That is 

true. I had more commitments which resulted in my failing 

to go on with what I was doing within the civic association. 

COURT But can you then say that it was or was not affiliated 

to the UDF? -- During the period when I was still a member 

there, is what I am saying that it never joined the UDF. 

When did your membership cease? -- I became very busy 

after the end of the year 1983. (30) 

So/ ... 
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So, after the year 1983 you do not know what happened 

in the TCA, Tembisa Civic Association? -- Yes, because of the 

fact that I was no longer with them in their meetings. I 

therefore did not make a follow up of trying to find out as 

to what was happening within, except what I have seen in the 

newspaper report in early 1984 at which it was being said 

the civic association held a meeting with the councillors 

again. 

MR TIP From the beginning of 1984 was there another rent 

increase in Tembisa? -- Yes, if I still remember well, it (10) 

happened. 

added. 

In January 1984 there was some additional R4,00 

Did that increase remain in force and effect throughout 

the year? -- We paid January, February and March. In April 

we then got to know that it had been stopped because of the 

meeting that was held between the civic association and the 

councillors. 

Can you tell his lordship was the increment suspended 

or was it set aside? -- What we got to know from newspaper 

reports was that this was just a temporary suspension {20) 

according to the mayor Mr Mothiba. It was still going to be 

effected later. 

From your own knowledge, can you tell his lordship as 

a rent payer whether it was later brought into effect? 

Yes, it did come back although it did not come back as a 

lump sum of R4,00. It was brought back in instalments. 

I think the first one which was introduced there was an amount 

of R2,00 and then the difference was also brought back in 

fractions. 

I would like to go with you to the school situation (30) 

in/ ... 
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in Tembisa in 1984. 

COURT : Could we just get clarity. When did it recommence, 

the increase, even in fractions? -- I do not quite remember 

when exactly it was, but it was still during the year 1984. 

MR TIP : First of all, in 1984 in addition to your own child, 

were you the guardian of any other children? -- Yes, that 

is true. I was the guardian of some children who are younger 

than me at home. 

COURT Your family, brothers and sisters? -- It is a boy 

and a girl. (10) 

MR TIP : And were you putting them through their schooling? 

That is true. 

In approximately the middle of July 1984 did boycotts 

begin in Tembisa at certain schools? -- That is true. It 

did happen. 

Whilst the boycott was in progress, did you attend any 

public meetings or a public meeting concerning it? -- That 

is true. During that time I did as one of the parents who 

was not happy about the situation of the children not going 

to school. A meeting for the parents and school children(20} 

was called which I attended. 

Can you tell his lordship please who called this meeting? 

-- I would say this meeting was called by the Tembisa High 

School committee because we got invitations from the chairman 

of this committee at which meeting the parents, children 

and the teachers were invited to attend in order to find a 

solution with reference to the problems which resulted to 

the boycotting of the schools by the children. 

Just for record purposes, the name of the Tembisa High 

School principal at the time was? -- Ralph Mothiba. (30) 

And/ ... 
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And the chairman of the school committee? Mr Namane. 

COURT : When was this meeting held? -- It was some time 

towards the end of July 1984. 

And where was it held? -- At Tembisa High School. 

MR TIP : I would like you to indicate to his lordship please 

exactly what your state of mind was when you decided to go 

to the meeting, what particularly were the concerns? 

COURT Where is this leading about his particular state of 

mind? Do we not want to know what happened at the meeting 

if that is relevant? ( 10) 

MR TIP : Yes. 

COURT : Well, why'am I concerned with his particular state 

of mind why he went to a meeting? I am concerned with 

facts. Facts are this and this happened at the meeting. 

MR TIP Certain events are better clarified with the insight 

into ... (Court intervenes) 

COURT : Let us get the events first and then if necessary 

clarify them later. Let us get the facts first. 

MR TIP : Let us go on to the meeting. Was that held at 

the Tembisa High School? (20) 

COURT : The answer was yes, it was at the end of July 1984. 

MR TIP : Was the meeting well attended? -- That is true. 

There was quite many people present at this meeting. 

Were these both parents and students or what was the 

composition of the audience? Parents, school children, 

members of the school committee and the teachers were present 

at this meeting. 

Can you give his lordship an indication of the number 

present? -- I estimate them to have been three hundred plus. 

Who was the opening speaker there? -- The chairman of(30) 

the/ ... 
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the Tembisa High School, Mr Namane. 

What in essence was his message to the people there? -­

He got up, opened the meeting and then told the parents the 

purpose of that meeting, namely that we have invited you 

people to come here because of what your children want, 

namely that your children say they do not want to go into 

the classes, because they say they want SRC and further said 

I do not know what the duties of the teachers are going to 

be if your children want to take over the school duties 

to be in their control. Shall I go on? (10) 

Yes, please do.-- Because of the fact that we as parents 

were interested in what was happening, we had something to 

say on that. I am one of the people who spoke thereafter, 

saying give the children the chance to tell us here as 

parents what is it that they want or elaborate on whatever 

they want to say is the reason. 

Was that suggestion of yours adopted? -- At first there 

was some discussion about it. It was being rejected in the 

sense that we are not going to allow children to come and 

dictate terms to us here because they now want to act as (20) 

kings, until at some stage somebody said no, let it be like 

that, meaning that the children must be given the opportunity 

to express their views. 

COURT : Did they? -- Yes, it was agreed upon and then the 

children present there had to choose two of their fellow 

students who would be their spokesmen which they did. 

MR TIP : What did these student spokesmen say? -- If I 

remember well what they said was the following, that they 

are now tired of the prefect system which was being practised 

at these schools and secondly they are tired of the (30) 

corporal/ ... 
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corporal punishment and thirdly they said they were trying 

to get off the burden which was on the teachers by expecting 

the teachers to go around finding out the complaints from 

children, meaning that each child must explain their complaint. 

They went on to say that the committee which will be chosen 

of the SRC's will be the mouthpiece of the students wherever 

there is something to be discussed with the students, that 

body will be there to discuss it with the teachers on behalf 

of the students. 

Did they touch on the subject of discipline amongst (10) 

students at all? -- Speaking about discipline within them 

selves? I am not clear on that question? 

COURT : Well, did they say anything else? We have got four 

points now? -- They said quite a lot of things. I have just 

forgotten some of the things which were mentioned. In fact 

one can sum it up by saying of all the things that they were 

saying there they were driving to the point of saying that 

they want to have a body which will look into the problems 

and in fact put things straight without any disruption of 

any kind. (20) 

That was the SRC? -- Yes, they were trying to explain 

to the parents about the SRC. 

MR TIP I am not going to ask you to detail any other 

speakers, but looking at the meeting overall, could you tell 

his lordship whether there was a unanimous attitude to the 

SRC's or not? -- It created some problem in the sense that 

the chair person of the meeting really was not for it, saying 

we did not want it that way, but because of the parents' 

agreement on that, that they as parents do approve of that, 

it therefore had to be accepted. Because I even remember (30) 

at/ ... 
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at some stage the chair person said that was not what was 

wanted. That remark of his caused some mumbling amongst 

the children which was a disruption of some kind until they 

were reprimanded by the parents to be quiet again. 

COURT ADJOURNS TILL 11 APRIL 1988. 
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